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Krizová linka pro obyvatele 
postižené pádem Bohemia Energy

Pomocnou ruku pro lidi, které zasáhl pád 
společnosti Bohemia Energy, nově nabízí Stře-
dočeský kraj. Spustil krizovou linku pro své 
obyvatele, kteří jsou nyní v režimu dodavatele 
poslední instance a nevědí si s nastalou situací 
rady. 

Středočeský kraj je v kontaktu se všemi 
dodavateli poslední instance na svém území. 

Co chystáme o adventu? Podrobnosti naleznete na velkém pla-
kátě na zadní straně Zpravodaje

„Nikomu nemůžeme zajistit lacinou elektřinu 
nebo plyn, ale můžeme poradit těm, kteří dů-
věřují spíše úřadu než firmám, a provést je 
procesem, jak dosáhnout co nejrychleji snížení 
záloh,“ vysvětluje hejtmanka Pecková.

Krizová infolinka kraje byla spuštěna  
4. listopadu. Zaměstnanci kraje jsou zájem-
cům k dispozici na čísle 800 710 710 každý 
všední den od 8 do 16 hodin. Mimo tuto dobu 
je možné zasílat dotazy i s kontaktem na 
e-mail: ptejtese@kr-s.cz.

Krásu podzimního Kolína ze zálabské strany zachytil fotograf Jaromír Ptáček. Ten je rovněž 
autorem titulní fotografie listopadového Zpravodaje.
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Slovo 
úvodem

Vážení kolínští spoluobčané,
mám velkou radost. Městský úřad Kolín 

se stal nejpřívětivějším úřadem v celé ČR.  
V soutěži Přívětivý úřad, kterou pořádá 
Ministerstvo vnitra, jsme nejen již potřetí 
zopakovali první místo v rámci Středočes-
kého kraje, ale dokonce jsme poprvé v histo-
rii vyhráli v celé republice. Úřady obcí byly 
hodnoceny na základě více než sedmdesáti 
kritérií, zejména s důrazem na přístupnost 
a otevřenost, komunikaci s občany, digitali-
zaci a také opatření přijatá během pandemie 
covidu-19. 

Již přes deset let se snažíme nejen 
vymanit Kolín z obrovských dluhů, ale 
zároveň také udělat z našeho města přívě-
tivé místo pro život. Snažíme se co nejvíce 
otevírat radnici občanům, zavádět on-line 
systémy, Portál občana, mobilní aplikaci, 
nabídnout nadstandardní služby. Ušli jsme 
velký kus cesty, ale další výzvy nás čekají. 
Aktuálně pracujeme na novém webu města, 
který bude představen v roce 2022.

Na tomto místě bych rád poděko-
val nejen svým kolegům ve vedení města, 
radním, zastupitelům, ale samozřejmě 
všem zaměstnancům městského úřadu. Je 
to ocenění jejich práce, která opravdu často 
není jednoduchá. V Kolíně žijeme, trávíme  
v něm volný čas s přáteli a rodinou a chceme, 
aby naše město bylo příjemným domovem 
pro všechny.

Souběžně s tím se však stále potýkáme 
s některými letitými kauzami, které nám 
zanechali naši předchůdci. O nevýhodném 
prodeji pozemků v průmyslové zóně Ko-
lín-Šťáralka jsem psal letos na jaře. Prodej 
firmě COSS byl spojený s korupční kauzou 
Romana Pekárka, někdejšího místostarosty 
Kolína a později poslance Parlamentu ČR. 
Dle rozhodnutí Okresního soudu Kolín 
pozemky stále patří městu, což nedávno 
pravomocně potvrdil i rozsudek Krajského 
soudu v Praze. Soud konstatuje, že kupní 
smlouva z roku 2009 je absolutně neplatná. 
Město tedy zcela uspělo v žalobě a pozemky 
se vrací do jeho vlastnictví. Více k tématu 
najdete v rubrice O čem se mluví.

Závěrem mi dovolte pozvat vás na roz-
svícení vánočního stromu 28. listopadu  
a samozřejmě pak na vánoční trhy i bohatý 
kulturní program během celého adventu.

Přeji vám krásný předvánoční čas. 
Váš Michael Kašpar
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VE ZKRATCE

Vánoční strom bude z Čáslavi

Letošní vánoční strom poputuje do Kolína 
až z Čáslavi. Strom městu nabídla paní Alena 
Michalcová s dcerou MUDr. Alenou Nou-
zovou. Jedná se o smrk pichlavý, je vysoký  
14 metrů. Strom jsme letos vybírali z dvanácti 
možných, které nám byly nabídnuty. Loka-
lity byly různé: Kolín, Kolín–Výfuk, Nová Ves 
– Ohrada, Polepy, Hradištko, Radovesnice, 
Lžovice, Poděbrady, Č. Brod, Slavhostice, 
Praha 14, Volárna.

Přeprava bude probíhat standardně jako 
každý rok na návěsu, ale vzhledem k vzdá-
lenosti trochu komplikovaněji. Strom bude 
usazen již do nového zvětšeného bezpečného 
otvoru o průměru 46 cm. Do Kolína přijede  
21. listopadu.

Rekonstrukce povrchu ve vybraných 
ulicích v Kolíně a v Sendražicích

V druhé půlce listopadu byla zahá-
jena oprava povrchů komunikace v ulicích  
K. V. Raise a Mistra Jana Husa v Sendražicích  
a v ulicích Štítarská a Barákova v Kolíně.  
V současné době je stávající povrch v havarij-
ním stavu. Po dobu rekonstrukce bude vždy 

konkrétní ulice uzavřena. Ulice K. V. Raise  
a Mistra Jana Husa budou uzavřeny  
v termínu 15. 11. – 21. 11., ulice Štítarská 22. 
11. – 30. 11. a Barákova v termínu 20. 11. – 28. 
11. v závislosti na klimatických podmínkách. 

Provoz na Novém mostě po dobu 
zimní přestávky

Rekonstrukce Nového mostu je téměř v po-
lovině. Dokončovací práce na opravované po-
lovině by měly skončit nejdéle 21. 12. Oprava 
druhé poloviny mostu je naplánována na jaro 
příštího roku v závislosti na klimatických 
podmínkách. Během zimní přestávky bude 
provoz možný i po opravené polovině mostu, 
stále však v režimu 1+1, tzn. jízdní pruh do 
centra po neopravené polovině mostu a jízdní 
pruh z centra na Zálabí po zrekonstruované 
části. Dojde pouze k rozšíření jízdních pruhů 
z důvodu zajištění průjezdu vozidel zimní 
údržby. I během zimní přestávky bude vylou-
čena z provozu po mostě veškerá nákladní 
doprava nad 3,5 t a potrvá zákaz odbočení do 
ulice Starokolínská. Pro chodce se nic nemění, 
budou moci do jara využívat otevřený chodník 
na neopravované části mostu, podchod u 5. ZŠ 
v ulici Mnichovická bude i přes zimu uzavřen.

Úspěch města Kolína ve finále prestižní soutěže Stavba roku! Revitalizace areálu Bartolomějského návr-
ší přinesla Kolínu noblesní Cenu předsedy Senátu. Tu zástupcům města Kolína, projektantů a zhotovitele 
předal Miloš Vystrčil osobně (na snímku vlevo). Slavnostní vyhlášení se konalo v Praze v Betlémské kapli.
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Nepřehlédněte! 

Rozsvícení vánočního stromu

Slavnostní zahájení kolínského ad-
ventu proběhne v neděli 28. listopadu od 
15.30 hodin na Karlově náměstí. Těšit se 
můžete na koncert Kolínského Big Bandu 
s hosty Evou Burešovou a Davidem Grán-
ským. Samotné rozsvícení vánočního 
stromu je naplánováno na 17 hodin.

Kiosek v nové sportovní hale

Sportovci a návštěvníci nové spor-
tovní haly v Borkách se budou moci při 
její návštěvě také občerstvit. Městu se 
podařilo získat provozovatele bistra 
– kavárníka Jakuba Klimpara. Ten  
v Kolíně provozuje rovněž bistro v kině 
a na poliklinice a také letní zahrádku 
na Karlově náměstí. Město uzavřelo  
s provozovatelem smlouvu na dobu 
určitou na dva roky. Plánované otevření je 
chystáno na 3. prosince. Nabízené menu 
by mělo odpovídat potřebám sportovcům, 
důraz bude kladen na zdravý životní styl.

Volby do Poslanecké sněmovny

V minulém čísle Zpravodaje jsme 
informovali o výsledcích voleb do Posla-
necké sněmovny ČR. Námi zveřejněné vý-
sledky byla čísla za okres Kolín, nikoliv za 
samotný Kolín, jak jsme mylně uvedli. Pro 
pořádek uvádíme znovu přesná čísla týka-
jící se Kolína. PIRÁTI a STAROSTOVÉ 
30,82 %, ANO 2011 26,53 %, SPOLU 
– ODS, KDU-ČSL, TOP 09 18,33 %, 
Svoboda a př. demokracie (SPD) 8,13 %. 
Volební účast činila 64,42 %.

Cena města Kolína za rok 2021

Do 31. ledna přijímáme návrhy na 
udělení Ceny města Kolína. Pokud víte  
o člověku, skupině lidí, spolku, jejichž 
dlouhodobé působení a přínos městu si 
zaslouží ocenění, nominujte je. Můžete 
použít formulář pro podání návrhu na 
udělení Ceny města Kolína, který nalez-
nete na webových stránkách města.
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Král, Ing. Radek Smutný, Filip Šádek, Mgr. Michal Müller. Šéfredaktorka: Mgr. Hana Morová, redaktor: Vladimír Sládek, externí spolupráce: 
Mgr. Jan Zvelebil, administrace: Oddělení marketingu a cestovního ruchu, tel. 321 748 236, e-mail: zpravodaj@mukolin.cz. Grafika: ADJUST 
ART, spol. s r.o. Tisk: Typos, tiskařské závody, s.r.o., Plzeň. Náklad 16 000 výtisků. Toto číslo vychází 22. 11. 2021. Uzávěrka pro další číslo:  
7.12. 2021. Foto na titulní straně: Jaromír Ptáček



AKTUÁLNĚ Z RADNICE

KONEC ŽÁROVKOVÝCH VÁNOČNÍCH OZDOB
Milí Kolíňáci, podzim 

nám pomalu končí, stromy 
hojně shazují své pestroba-
revné kabáty s listím a my už 
se začínáme těšit a připra-
vovat na Vánoce, a to nejen 

v domácnostech, ale i v ulicích našeho města.
Od roku 2013 probíhá v ulicích Kolína po-

stupná výměna vánočních dekorů. Až letos se 
celé centrum Kolína a přilehlé ulice konečně 
dočkají toho, že vše budou v předvánoč-
ním čase krášlit moderní LED dekory místo 
starých, mnohde již nefunkčních žárovkových 
ozdob. Velké množství této vánoční výzdoby 
se podařilo vyměnit již v letech 2015–2018, 
kdy byly nové dekory postupně instalovány 
na Karlově náměstí, ale také do přilehlých 
ulic, např. Kouřimské, Husovy, Rubešovy, 
Zámecké, do části Kutnohorské a Pražské, na 
Zálabí nebo na Masarykův most. Stejně tak 
byla ihned po rekonstrukci Pražské ulice (od 
Modrého bodu po náměstí Republiky) sem  
i do parčíku pořízena v roce 2019 vánoční 
výzdoba. V loňském roce jsme opět vypsali 
výběrové řízení na dodavatele nových dekorů, 
tentokráte na vánoční strom. V tomto výbě-
rovém řízení uspěla společnost DECOLED 
s.r.o., která je prozatím jediným dodavatelem 
celé vánoční výzdoby v Kolíně. Jsme za to rádi 
a je žádoucí, aby výzdoba navazovala na stá-
vající a byla ve stejném stylu, v jakém jsme ji 
začali pořizovat. Náměstí Republiky, ulice 
Politických vězňů a navazující ulice Kutnohor-
ská až k obchodnímu centru Futurum, to jsou 
místa, kde jsme loni viděli staré „chlupaté žá-
rovkové“ dekory naposledy.  Pro letošní advent 
do výzdoby města opět investujeme. Zmíněné 
zbývající lokality se také dočkají nových LED 

dekorů a navíc jsme ještě přidali výzdobu od 
obchodního centra Futurum k nádraží. 

Dominantou adventního času na Karlově 
náměstí je vánoční strom.  Ale i letos vás čeká 
překvapení a na náměstí budou umístěny 
velké, volně stojící 3D objekty sloužící nejen 
jako vánoční dekorace, ale hlavně jako oblí-
bený tzv. „fotopoint“. Tyto produkty – andělé, 
koule, brány, hvězdy apod. jsou velmi oblíbe-
nou ozdobou každého města v předvánočním 
čase. Pořizovací cena je však velmi vysoká.  
Z tohoto důvodu nabízejí společnosti městům 
tyto dekory k pronájmu na adventní období.  
I město Kolín letos jde, stejně jako loni, touto 
cestou. V loňském roce jste si mohli udělat 
krásnou fotografii v obří kouli nebo s an-
dělskými křídly. A na jaké dekory se můžete 
těšit na Karlově náměstí v Kolíně letos? Tak 
to zůstane překvapením do první adventní 
neděle!  

Instalace vánoční výzdoby v ulicích je 
v plném proudu, vánoční strom na Karlově 
náměstí bude umístěn a ozdoben v týdnu 
před začátkem adventu. Slavnostní rozsvícení 
stromu, pokud nám epidemická situace dovolí, 
proběhne tradičně o první adventní neděli, tj. 
28. 11. od 16 hod v doprovodu Kolínského Big 
Bandu s hosty Evou Burešovou a Davidem 
Gránským a za finanční podpory společností 
Toyota Motor Manufacturing Czech Republic 
a ČEZ.

Podrobný adventní program najdete na 
zadní straně našeho Zpravodaje. Jste všichni 
srdečně zváni. 

Přeji vám krásné poslední podzimní 
chvilky a hlavně pevné zdraví

Iveta Mikšíková

AKTUÁLNĚ Z RADNICE
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V listopadu roku 2021 vychází další díl  
z oblíbené série miniknih vydávaných městem 
Kolín, tentokrát „Kolínská předměstí. Před-
městí Kouřimské“. 

V úvodu autor Jaroslav Pejša o knize říká: 
„Kouřimské Předměstí (Kolín III) přiléhá  
k historickému jádru – původnímu středově-
kému městu – od jihu, ‚od Kouřimi‘. Pravda, 
toto dnes nevelké a stále trochu ospalé měs-
tečko leží spíše západním směrem (či přesněji 
západojihozápadním), v minulosti ovšem bylo 
vedle Prahy a Kutné Hory, které také propůj-
čily kolínským levobřežním předměstím svá 
jména, třetím nejvýznamnějším sousedem. 
Toto pojmenování tak bylo nasnadě. Ostatně 
Kouřimským Předměstím cesta do Kouřimi 
asi doopravdy již od středověku procházela. 

Pokud jde o rozlohu i počet obyvatel, je Kou-
řimské Předměstí nejmenší. Je doslova vklíněné 
mezi Pražské a Kutnohorské a nemá mnoho 
prostoru pro svůj rozvoj. I zde převažovala  
(a stále převažuje) obytná funkce. Z urba-
nistického hlediska nemá ucelenou podobu, 
regulační snahy našich předků se zde míjely 

účinkem. Nejdéle si udrželo ‚venkovský‘ charak-
ter (přestože zde na počátku 20. století vyrostly  
i nejhonosnější kolínské vily) a dodnes je na něm 
zřejmý poněkud živelný růst. V druhé polovině 
20. století sem nevhodně zasáhlo – přímo do 
původní zástavby – sídliště.“

Autor se zabývá nejen významnými stav-
bami a místy, ale i osobnostmi spjatými s touto 
lokalitou. Publikace je opatřena mapkou, její 
součástí jsou fotografie jak ze současnosti, tak 
historické z archivu.

Knihu bude možné zakoupit na poda-
telně MěÚ Kolín a v Turistickém informačním 
centru za doporučenou cenu 90 Kč. Jedná se  
o druhou z plánovaných pěti publikací věnova-
ných kolínským předměstím.

Kateřina Tesařová

KOLÍNSKÁ PŘEDMĚSTÍ. PŘEDMĚSTÍ KOUŘIMSKÉ
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REKONSTRUKCE DOMU NA HRADBÁCH
Město Kolín je majitelem 

několika desítek bytových 
domů. Jedním z nejkrásněj-
ších a nejzajímavějších je 
dům v ulici Na Hradbách č.p. 
93, postavený ve 20. letech 
minulého století podle pro-

jektu architekta Jindřicha Freiwalda z roku 
1922. Z architektonického hlediska se jedná 
o významnou stavbu i díky tomu, že fasády 
jsou upraveny v rondokubistickém stylu (české 
verzi tzv. art deco).

Dům je umístěn na konci slepé ulice Na 
Hradbách, která dále pokračuje jen prů-
chodem pro pěší do ulice Politických vězňů. 
Hlavní vstup do domu je z ulice Na Hradbách. 
V posledních dvou letech tato budova, která je 
součástí městské památkové rezervace Kolín, 
prošla rozsáhlou rekonstrukcí. 

V minulém roce proběhla první etapa, 
která se týkala změny způsobu vytápění  
v celém domě. Konkrétně se jednalo o rekon-
strukci stávajícího domovního plynovodu, 
výměnu stávajících plynových spotřebičů za 
nové a provedení ústředního vytápění bytů 
spolu s vyvložkováním spalinových cest. 
Zakázku realizovala společnost PAMAK s.r.o. 
z Poděbrad za celkovou cenu 1,25 milionu Kč.

Druhá část rekonstrukce proběhla na 
přelomu léta a podzimu tohoto roku. Týkala 
se zejména repase nebo výměny oken, výměny 
vstupních dveří a výkladců provozoven umís-
těných v přízemí domu a opravy omítek a fasá-
dních konstrukcí architektonicky cenné hlavní 
fasády domu do ulice Politických vězňů. Na 
domě jsou původní břízolitové omítky, které 
byly zčásti zpevněny speciální injektáží, zčásti 
otlučeny a nově provedeny ve stejné technolo-
gii. Původní je také většina špaletových oken, 
která se podařilo repasovat, menší část byla 

nahrazena replikami. Oprava se dotkla celkem 
osmi bytových jednotek a tří nebytových 
prostor sloužících k podnikání. S ohledem 
na význam a polohu předmětného domu byly 
navrhované opravy v průběhu předprojektové 
přípravy konzultovány se zástupkyní Ná-
rodního památkového ústavu (NPÚ) Praha, 
jednalo se zejména o všechna okna, dveře a vý-
kladce včetně rolet. Pod drobnohledem NPÚ 
bylo materiálové provedení včetně členění, 
způsobu otvírání a profilace rámů, možnost 
záměny původních otvorových výplní za nové 
a barevné řešení jednotlivých prvků. Dále bylo 
se zástupcem NPÚ konzultováno materiálové 
a tvarové provedení klempířských konstrukcí  
a materiálové i barevné řešení fasádních 
omítek.

Veškeré práce prováděla kolínská spo-
lečnost IRIS Bohemia s.r.o. podle projektové 
dokumentace zpracované Ing. Martinem 
Outlým. Za rekonstrukci zaplatilo město Kolín 
necelé 3 miliony korun. 

Jak se rekonstrukce povedla, můžete po-
soudit sami. 

Přeji všem klidný adventní čas. 
Michal Najbrt
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ANKETA PREVENCE KRIMINALITY
Vážení spoluobčané,
jak jsme vás již v minulosti informovali, 

město Kolín se zapojilo do pilotního testování 
klíčového projektu Ministerstva vnitra ČR  
v oblasti prevence kriminality, do projektu 
Mapy budoucnosti II (blíže na https://www.
mvcr.cz/clanek/mapy-budoucnosti-ii.aspx). 
Cílem projektu je zlepšení spolupráce mezi 
obcí (obecní policií) a Policií ČR, zvýšení in-
formovanosti obyvatel o kriminalitě a zvýšení 
důvěry obyvatel k policejním složkám. Tento 
projekt by měl Kolínu a jeho občanům přinést 
lepší zacílení policejních hlídek do rizikových 
oblastí, a to díky přístupu k detailním datům o 
kriminalitě na území města. To by se ve svém 
důsledku mělo projevit ve snížení kriminality, 

zvýšení bezpečnosti města a vyšší objasně-
nosti trestné činnosti páchané na území města 
Kolín. 

Abychom byli schopni vyhodnotit přínosy 
tohoto projektu pro vaše město, obracíme se 
na vás s prosbou o pomoc. Cílem je porovnat 
pocit bezpečí občanů před zahájením pro-
jektu (první kolo ankety proběhlo v závěru 
roku 2020) a poté po ukončení pilotního 
provozu na podzim 2021. Zapojte se prosím 
do krátké ankety hodnotící současný pocit 

vašeho bezpečí. Vaše názory jsou pro nás velmi 
cenné. Odkaz na anketu naleznete na webo-
vých stránkách města, Městské policie Kolín, 
na stránkách Bezpečného Kolína. Anketa bude 
aktivní do konce roku. Věříme, že se ve velké 
většině zapojíte, neboť prevence kriminality je 
záležitostí nás všech. 

Lucie Bučinová

DENNÍ STACIONÁŘ A ODLEHČOVACÍ SLUŽBA V CLEMENTAS
 Téměř 79letá Květuše Jelínková měla na 

začátku roku vážné zdravotní komplikace. 
Z akutních potíží se rychle dostala díky své 
skvělé kondici, zůstaly jí ale problémy s řečí, 
které se zlepšily až potom, co během letních 
prázdnin začala navštěvovat denní stacionář 
Clementas v Kolíně.

„Chodím sem každý den číst ostatním. 
Nosím si knížky z domova a čtu všem nahlas. 
Pohádky i detektivky. Se čtením jsem měla po 
mrtvici problémy, ale v Clementas jsem se hodně 
zlepšila,“ uvádí Květuše Jelínková, která  
v rámci tělesné rehabilitace také začala večer 
navštěvovat kolínské taneční kurzy.

Dny ale tráví ve stacionáři Clementas, 
kde počet takových klientů roste každý týden 
a vedle stacionáře je tu k dispozici také od-
lehčovací služba. Důvodem je zdejší skvělý 
program, který pečovatelky šijí klientům na 
míru každý den.

„Činnost denního stacionáře byla v době ko-
ronaviru výrazně omezena. Senioři měli strach 
a neměli o službu zájem, odlehčovací pobytová 
služba měla méně klientů. Rodiny necestovaly, 
lidé pracovali z domova, a tak tuto službu vyu-
žívali jen omezeně. Největší problémem byl asi 
stres našich seniorů a jejich rodin,“ uvádí ge-
nerální ředitelka domovů Clementas Renata 
Prokešová.

„Každý den se nám zde sejde široké spekt-
rum klientů, kteří preferují různé činnosti, a my 
se snažíme reagovat na jejich potřeby a podněty. 
Klienti si oblíbili promítání filmů na přání, ca-
nisterapii, jógu pro seniory, relaxační cvičení, 
hudební vystoupení, skupinové čtení, přípravu 
sezónních dekorací a mnoho dalšího,“ vyjme-
novává vedoucí kolínského domova Clementas 
Lucie Brožková.

Noví klienti, jako je například Květuše 

Jelínková, přinášejí také celou řadu impulsů  
a nápadů.

„Na přání našich nových klientů jsme po-
žádali římskokatolického faráře Jána Halamu, 
aby začal pravidelně navštěvovat náš domov,“ 
doplňuje Lucie Brožková.

I když je kapacita domova aktuálně téměř 
naplněna, neznamená to, že by noví zájemci 
nebyli přijati. „Uvítáme každého. Provedeme, 
ukážeme, vysvětlíme. Děláme i společenské akce 
pro veřejnost, zveme seniory na jógu, na pro-
mítání kina, živou hudbu a jiné aktivity. Zdra-
votní stav klientů vyhodnocujeme individuálně. 
Musíme s rodinou vyhodnotit, zda zvládnou 
kombinovanou péči, postarají se o seniora doma 
a mohou ho vozit k nám do stacionáře,“ uzavírá 
Renata Prokešová

Klienti kolínského Domova Clementas se 
zde navíc v příštím roce mohou těšit na rekon-
struovanou zahradu s nově postavenou pergo-
lou. „V zahradě postupně instalujeme cvičební 

zařízení pro seniory. Tím chceme podpořit jejich 
pobyt na čerstvém vzduchu. Opravit chceme i so-
ciální zařízení,“ uvádí Lucie Brožková. O tom 
informovala i členy sociálně-právní komise, 
kteří se v Clementas sešli v půlce října, aby se 
dozvěděli o plánech, které tu Lucie Brožková 
má.

„Vážíme si dlouhodobé spolupráce s orga-
nizací Clementas, kterou bereme jako serióz-
ního a spolehlivého partnera při zajišťování  
a zkvalitňování služeb pro kolínské seniory. 
Vždy mě těší, když vidím, jakou péči věnuje per-
sonál klientům jak v pobytových, tak odlehčo-
vacích službách. Pokud někdy navštívíte kolín-
ský stacionář a odlehčovací službu Clementas, 
uvidíte příjemné domácí prostředí, ve kterém se 
opravdu daří naplňovat všechny potřeby a přání 
seniorů,“ chválí Michal Najbrt, místostarosta 
Kolína, který se také účastní práce v sociálně-
-právní komisi. 

Pavel Pechoušek, Clementas a.s.

Čtení je nejlepším možným způsobem jak trénovat mozek a udržet ho v kondici
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ALEXANDER KOUKOL VE STOPÁCH SVÉ UČITELKY
Mimořádný úspěch oznámila 
kolínská Základní umělecká škola 
Fr. Kmocha. 56. ročník Meziná-
rodního festivalu poezie ve Va-
lašském Meziříčí vyhrál student 
literárně-dramatického oboru 
Alexander Koukol.

Na tradiční akci přijíždějí oceňovaní re-
citátoři z národních soutěžních přehlídek  
z Čech, Moravy a Slovenska, aby zde před-
nesli ve dvoukolovém vyřazovacím klání svou 
připravenou poezii a prózu. Sedmičlenná me-
zinárodní porota (složená z nejlepších odbor-
níků v tomto oboru s předsedou poroty – me-
zinárodně oceňovaným šéfrežisérem Českého 
rozhlasu Mgr. Alešem Vrzákem) hodnotí 
výkony od 1 do 10 bodů. Z letošních 26 účast-
níků se do 2. kola probojovalo 17 účastníků, 
kteří ve dvou věkových kategoriích předvedli 
špičkové výkony.

Žák literárně-dramatického oboru ZUŠ 
Fr. Kmocha Kolín Alexander Koukol, který 
už 10 let pracuje pod vedením paní učitelky  
MgA. Martiny Longinové, patřil mezi ně. Už po 
prvním kole byl na vedoucí pozici a ve druhém 
kole pak své kvality potvrdil ke konečnému ví-
tězství v 1. kategorii. Přednášel texty od Jana 
Skácela – Malá recenze na vesnického faráře  

a od Charlese Bukowkého – Lidi. Stal se tak 
po třiceti letech (po herečkách Lucii Trmíkové  
a Martině Longinové) historicky dalším žákem 
školy, kterému se podařil tento mimořádný 
úspěch. Na závěrečném večeru laureátů svůj 
vítězný text ještě jednou přednesl a obdržel 
diplom i krásnou skleněnou plastiku. 

Nutno dodat, že již v minulosti získal ceny 

na krajských i celostátních soutěžích Dětská 
scéna i Wolkerův Prostějov, nyní si vedl výji-
mečně i na mezinárodní úrovni. Blahopřejeme 
a přejeme Sašovi mnoho dalších úspěchů!

Martina Longinová
literárně-dramatický obor ZUŠ Kolín

Martina Longinová se svým žákem Alexandrem Koukolem, který jde úspěšně v jejích  uměleckých stopách

Podobně jako v předchozích letech jsou  
i v letošním roce nedílnou součástí péče  
o městskou zeleň výsadby nových dřevin. 
Tyto stromy a keře jsou nejčastěji vysazovány 
jako náhrada za dřeviny kácené či odstraněné 
v rámci rekonstrukcí a nových investičních 
projektů na území Kolína. Výběr konkrétních 
druhů podléhá mnoha kritériím, ať už se jedná 
o prostorové možnosti stanoviště, odolnost 
dřevin vůči suchu, emisím, zasolení, snášen-
livost zadláždění apod., ale také vhodnost 
použití z hlediska vytváření plodů, trnů či je-
dovatosti atd. Na stále častější žádosti občanů 
jsou nyní více vysazovány ovocné dřeviny, 
ale snažíme se pamatovat i na hmyz a drobné 
ptactvo, proto sázíme také dřeviny medonosné 
a s jedlými plody. 

První etapa výsadeb tohoto roku probíhala 
na jaře, kdy bylo na městské pozemky vysa-
zeno celkem 56 stromů. Konkrétně se jedná 
o výsadbu 7 sloupovitých dubů u centrálního 
hřbitova na Zálabí a v Morávkově ulici, dále  
7 lip malolistých v areálu chovatelů ve Ští-
tarech a stromořadí 42 ovocných dřevin na 

Spálence, které bude lemovat budoucí cestu. 
Druhá (podzimní) etapa probíhá právě nyní 
a bude při ní vysázeno celkem 83 stromů  
a několik desítek keřů. Stromy jsou umisťo-
vány nejen do intravilánu, ale i po okrajích 
města jako propojení s okolní krajinou. Takové 
výsadby realizujeme nyní ve Štítarech podél 
cesty na Křečhoř, kde je vysázeno 10 hrušní, 
podél nadjezdu z ul. Polepské do Polep, kde 
nyní roste 8 nových javorů mléčných a 7 lip 
malolistých, nebo například podél polní cesty 
od řepařské drážky k Vinickému kopci, kam 
dosadíme zatím 13 dubů letních. V intravilánu 
doplňujeme především uliční stromořadí – 
např. 13 javorů mléčných ‚Globosum‘ do ulic 
Pejřimská, Hrnčířská nebo Roháčova – a vysa-
zujeme solitérní stromy. Letos kolínskou zeleň 
ještě zpestří několik okrasných akátů, javorů, 
olší a lip, jasan zimnář, třešeň či dřezovec troj-
trnný a z jehličnanů dva kultivary borovic.

Město Kolín pečuje jak o městskou zeleň, 
tak i o své lesní pozemky, které se nacházejí 
nejenom v části Borků ale i v okolí Kolína. 
Město obnovuje porosty přestárlé či již silně 

prořídlé po předchozím suchu a invazi hmyzích 
škůdců. Cílem obnovy je zvýšení biodiver-
zity, tedy druhové pestrosti v těchto lesích, 
proto zde bylo v letošním roce vysazeno pouze  
160 ks borovice lesní, a to na chudá písčitá 
stanoviště. Na stanoviště bohatší na živiny  
a vodu byly dále vysazeny listnaté dřeviny, a to  
v těchto počtech – dub letní 200 ks, habr 
obecný 200 ks, javor klen 2 750 ks a bříza 
pýřitá 50 ks.

Tereza Matyášová a Radek Smutný
Odbor životního prostředí a zemědělství

VÝSADBY NOVÝCH DŘEVIN VE MĚSTĚ
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ODPADY V KOLÍNĚ: NOVINKY, ZMĚNY I STATISTIKA

Cíle odpadového hospodářství v ČR jsou 
dané:
• postupné zvyšování recyklace veškerých ko-
munálních odpadů,
• od roku 2030 zákaz skládkování využitelných 
odpadů,
• od roku 2035 skládkování nejvýše 10 % 
z celkové hmotnosti komunálních odpadů,
• od roku 2035 energetické využívání nejvýše  
25 % z celkové hmotnosti komunálních odpadů.

Povinné třídění odpadů, které je již platné:
• celoroční sběr biologicky rozložitelných 
odpadů,
• sběr kovů,
 • oddělený sběr olejů a tuků,
• separace – plastů, papíru a skla…

Nově od roku 2021 je pro zajímavost 
zakázán například prodej jednorázových plas-
tových příborů a talířů, plastových brček, va-
tových tyčinek, tyček k balónkům… Změn, se 
kterými se musí nejen obce a města v ČR vypo-
řádat, je a bude v následných letech v oblasti 
odpadového hospodářství opravdu hodně.  
A nejde jen o obce. Změny se týkají veškerých 
výrobců, zpracovatelů, živnostníků, odpado-
vých firem, prostě všech občanů.

Je Kolín připraven? Určitě ano

Jak v Kolíně s odpady nakládáme, co a jak 
sbíráme, kde všude mohou občané odpady 
předat?

Asi netřeba příliš zmiňovat směsné komu-
nální odpady, které odkládáme do klasických 
černých nádob a kontejnerů. Z lokalit rodin-
ných zástaveb je vyvážíme jedenkrát týdně  
a ze sídlištních lokalit někde až třikrát týdně.  
V těchto nádobách by se neměly vyskyto-
vat biologicky rozložitelné odpady, stavební 
odpady a ostatní separované odpady.

Biologicky rozložitelné odpady se sbírají 
z hnědých plastových nádob o objemu  
240 l, které mají občané k dispozici. Po Kolíně 
je jich v současnosti rozmístěno 3 207 ks. Jejich 
vývoz probíhá pravidelně jedenkrát za 14 dnů v 
sezóně od dubna do listopadu, v zimě poté dle 
klimatických podmínek mimořádnými vývozy 
zpravidla jedenkrát do měsíce. V případě, že 
občan Kolína nemá ještě k dispozici nádobu 
na bioodpad, je možné kontaktovat naši firmu 
a zdarma si nádobu vyzvednout po předchozí 
domluvě. Nebo je možné bioodpad předávat na 
některém z šesti sběrných míst odpadů, které 
AVE v Kolíně pro město provozuje.

Plasty svážíme ve městě plošně, a to ze 

2 335 ks žlutých nádob o objemu 240 l umís-
těných většinou v rodinných zástavbách 
jedenkrát za tři týdny dle stanoveného har-
monogramu uveřejněného na webu města  
i svozové společnosti. K dispozici mají občané 
také stanoviště kontejnerů o objemu 1 100 l  
v počtu cca 122 ks po celém Kolíně a nesmíme 
zapomenout ani na 16 stanovišť podzemních 
kontejnerů především v centru města, ale třeba 
i na sídlištích. Možností, kde odložit plastový 
odpad, je tedy opravdu hodně. 

Od ledna mohou občané odkládat do všech 
žlutých nádob na plasty také drobný kovový 
odpad, jako jsou například nápojové ple-
chovky a konzervy, hliníkové obaly a alobal, 
hliníková víčka od mléčných produktů, kovové 
zátky, tuby, kancelářské sponky a další drobné 
kovové odpady atd.

Po Kolíně můžete najít i celkem pět šedi-
vých zvonů, které jsou přímo určeny pro tako-
výto typ kovových odpadů.

Dalším z tříděných odpadů ve městě 
Kolíně je sklo, pro které jsou určeny kontejnery 

Rok 2021 je pro mnoho obcí a měst v České republice v oblasti odpadového hospodářství přelomovým 
rokem. 1. ledna vešel v platnost nový zákon o odpadech, v červenci byla poté vydána dlouho očekávaná 
vyhláška k novému zákonu, platná od 7. srpna letošního roku.

Pro zajímavost: Celkové množství svezených plastů ve městě Kolíně bylo vloni 530 tun

Papír mohou občané odnést na stanoviště s velkými separačními nádobami. Po Kolíně 
máme rozmístěno asi 111 ks takovýchto nádob, dále jsou k dispozici podzemní kontej-
nery i sběrná místa. Celkové množství papíru, které občané v roce 2020 odložili na určená 
místa, bylo 556 tun.

Společnost AVE pravidelně investuje do nové vozové techniky. Na obrázku vlevo velké svozové vozidlo, vpravo tzv. košovka.
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ve tvaru zvonů v bílé či zelené barvě. Do bílých 
kontejnerů bychom měli odkládat čiré sklo, do 
zelených sklo barevné. Realita je však složitá 
a ve většině těchto kontejnerů se objevuje sklo 
barevné. Četnost vývozu skla je menší, než 
je tomu u plastu a papíru, a to jedenkrát za  
14 dnů. Jeho množství v posledních letech 
však rapidně vzrůstá a zaplněnost kontejnerů 
je čím dál větší.

Všechny tříděné odpady končí buď na 
třídicí lince v Centru komplexního nakládání 
s odpady Čáslav anebo jsou odváženy přímo  
k dalším zpracovatelům.

Sběrné dvory

Jako jedno z mála měst umožňuje Kolín 
svým občanům odkládat téměř všechny druhy 
komunálních odpadů na celkem 6 sběrných 
místech, a to:
- SMO v Jateční ulici,
- SMO v Mnichovické ulici,
- SMO v ulici Na Svobodném – Štítary,
- SMO v ulici Sadová,
- SMO v ulici Školní – Sendražice,
- SMO v ulici Na Svobodném – Zibohlavy.

Tato sběrná místa slouží pro občany, 
bohužel se nám stává, že systému zneužívají 
i někteří podnikatelé, kteří zde odkládají živ-
nostenský odpad nebo třeba zpětně odebraná 
elektrozařízení, která potom zaplňují kapacitu 
těchto malých sběrných míst pro ostatní.

Naší každodenní prací je i vývoz odpadko-
vých košů rozmístěných po celém Kolíně nejen 
v centru a na veřejně exponovaných místech 
autobusových zastávek, nádraží, v parcích, 

ale vlastně po celém Kolíně. Je jich 954 ks  
a vyvážíme je minimálně jedenkrát týdně,  
v některých lokalitách však i třikrát denně,  
a to každý den kromě neděle. Odpadkové koše 
by měly sloužit pro drobný komunální odpad, 
nikoliv pro živnostníky, podnikatele a trhovce. 
V současné probíhá postupná obměna košů, 
klasické původní zelené koše jsou nahrazovány 
koši v antracitové barvě. V centru města jsou  
a budou umisťovány atypické koše.

Změny v našem městě od roku 2021 se 
týkaly v souvislosti s platností nového zákona 
o odpadech také stavebních odpadů a zrušení 
velkoobjemových kontejnerů umísťovaných 
do ulic.

Na základě rozhodnutí města bylo zrušeno 
přistavování velkoobjemových kontejnerů 
(tzv. van) do ulic města, jak byli občané 
zvyklí. Důvodem tohoto opatření byla potřeba 
oddělit jednotlivé složky odpadů, jako je sta-
vební odpad, bioodpad, velkoobjemový odpad  
a podobně. V souvislosti s tímto opatřením 
jsou vybírány oddělené stavební odpady 
na sběrných místech Jateční, Mnichovická  
a Zibohlavy.

V průměru občané za měsíc vytřídí  
150 tun odpadů, které jsou určeny k následné 
recyklaci. I přes všechny tyto možnosti, které 
Kolín poskytuje svým občanům, se nám po 
městě stále objevují černé skládky, kdy lidé 
umísťují například vybavení domácností 
ke kontejnerovým stáním. Je to až neuvěři-
telné, jak lhostejní někteří ke svému okolí 
jsou. Na obrázcích lze vidět realitu všedních 
dní v Kolíně. I tyto odpady musíme uklidit, 
každý pracovní den objíždíme tato stání, 
uklízíme a uklízíme a uklízíme. Od ledna do 

konce srpna jsme odklidili 77,86 tun odpadů  
z černých skládek a 68,08 tun odpadů při 
úklidu kolem kontejnerových boxů a podzem-
ních kontejnerů.

Ke svozu komunálních odpadů využí-
váme v současné době sedm velkých svozo-
vých vozidel a dvě malá svozová vozidla pro 
výsypy košů a nádob v těžko přístupných 
oblastech. V letošním roce jme investovali 
do obměny svozové techniky a pořídili jedno 
velké svozové vozidlo a jednu malou košovku. 
Pro obsluhu sběrných míst a podzemních kon-
tejnerů a zvonů využíváme vozidla s hydraulic-
kou rukou a další kontejnerová vozidla.

Co nás v budoucnu čeká?

Pokud nechceme vynakládat další a další 
finanční prostředky za stále se zvyšující po-
platky za ukládání odpadů na skládky, musíme 
více třídit! K tomu nás má nutit zákonem sta-
novená tzv. třídicí sleva, která určuje množ-
ství odpadů na každého obyvatele ve městě za 
rok. Pro letošní rok je tato třídicí sleva, resp. 
snížený poplatek za uložení 1 tuny odpadů 
v množství odpadů 200 kg na občana za rok. 
Laicky řečeno, každý další kg komunálního 
odpadu je a bude při uložení na skládku 
dražší. Tato třídicí sleva se bude do roku 2030 
snižovat vždy o 10 kg na občana za rok při 
dalším nárůstů poplatků za uložení odpadů na 
skládku.

Věra Suchomelová,
jednatelka společnosti AVE Kolín s.r.o.

Realita běžných dnů u kontejnerových stání zejména na sídlišti



INFORMUJEME

ZAMYŠLENÍ: JE TU NĚCO VÍC...
Mám silný dojem, že u nás v České  

republice máme epidemii. Vím, že mi řeknete: 
„To jsi objevil Ameriku.“ Tou epidemií ale ne-
myslím covid-19. Tato choroba se umí šířit  
i skrze sociální sítě, přes telefon a nepomáhá 
před ní dvoumetrový rozestup ani respirátor 
s výdechovým ventilem podle nejpřísnějších 
norem. Ten plíživý mor, o kterém zde mluvím, 
má různá jména. Zklamání, skepse, bezna-
děj. Člověk přestává vidět ono světlo na konci 
tunelu.

Co tato nemoc umí? Jako rakovinové 
bujení umí postupně a po kouskách rozlo-
žit i sebepevnější vztah nebo hezkou rodinu. 
Dokáže připravit mladého člověka o veškerou 
chuť jít za svým velkým snem. Dokáže nená-
padně a nepozorovaně zahalit člověka, rodinu 

i společnost neviditelnou přikrývkou, která  
v nás dusí všechno radostné, pozitivní  
a tvořivé. 

Na tuto nemoc existuje jediný opravdu 
účinný lék. Řecký básník Cicero napsal glosu, 
aktuální i po tisíciletích: „Dokud dýchám, 
doufám.“ Naše očekávání dramaticky ovliv-
ňuje naše prožívání. Pokud vstoupíme do míst-
nosti a byli jsme připraveni na to, že je to vě-
zeňská cela, budeme ji vidět jinýma očima, než 
když jsme byli připraveni na pokoj v luxusním 
apartmá.

Když jdeme v pátek do práce, máme naději, 
že za těmi všemi e-maily, které vyřídíme, nebo 
spoji, které svaříme, je víkend. Jdeme na vy-
šetření a máme naději, že to dobře dopadne. 
Rodiče v noci bdí u svého nemocného dítěte  

s nadějí, že až ho uvidí, jak se v dospělosti samo 
moudře rozhoduje a jedná, řeknou si: „Stálo to 
za to…“

Jsme bytosti, které se přirozeně upínají 
k naději. Na některých obrazech bývá naděje 
nakreslená jako kotva. Mým přáním je, abyste 
jako loď uprostřed všech ekonomických a zdra-
votních bouří nenarazili na útesy zoufalství, 
nebyli strženi větrem beznaděje, ale drželi se 
pevně naděje, že je tu Něco víc, než jen vidíme 
a čteme ve zprávách. Že tu je Někdo, kdo má 
nad věcmi poslední slovo. Díky Němu má 
stále smysl budovat rodiny, snažit se o kvalitní 
vztahy a pracovat na tom, aby tento svět byl 
lepším místem pro nás všechny.

Přemysl Pýter
Církev bratrská

DIAKONIE SLAVÍ 30 LET
Třicítka, to jsou nejlepší léta, zdobí je 

zkušenost a stabilita, rodina se již pěkně roz-
rostla, navíc se na tuto třicátnici mnoho lidí 
spoléhá, protože ráda a dobře pomáhá. Třicát-
nice diakonie se za dobu svého působení stala 
nedílnou součástí profesionální sociální práce  
v našem kraji. Znáte ji? Dovolte nám poodhalit 
něco z její historie i současnosti.

Letos to je právě 30 let, kdy byla založena 
diakonie v Libici nad Cidlinou. Myšlenka so 
ciální pomoci lidem z této obce a blízkých lokalit 
patří libickému faráři evangelického sboru  
T. Matějovskému a kurátorovi sboru P. Pis-
torovi, tito muži měli v r. 1991 zásadní podíl 
na založení střediska v Libici nad Cidlinou. 
Nejprve zde v r. 1992 začala působit terénní 
pečovatelská služba, v roce 1997 pak byla – po 
rozsáhlých stavebních úpravách budovy bývalé 
školy, kterou diakonie dostala bezúplatně od 
obce Libice nad Cidlinou – zahájena činnost 
domova pro seniory. Seniorů, kteří potřebo-
vali sociální službu využít, však bylo mnoho, 
a proto byl v r. 2003 v Pátku otevřen denní 
a týdenní stacionář pro seniory a v r. 2006 
vznikla v Opolanech pobytová služba pro 
seniory s různými typy demencí. V roce 2016 
se ke službám pro seniory připojil i domov pro 
seniory a terénní pečovatelská služba v Kos-
telci nad Černými lesy. 

Dalším pracovištěm, které v tomto 
roce slaví třicítku, je Čáslav. Sociální práce  
v Čáslavi navázala na tradici diakonické práce 
ve sborech evangelické církve v minulosti. 
V r. 1991 vzniklo při čáslavském evangelic-
kém sboru středisko Marta, které pomáhalo 
dětem s mentálním a kombinovaným posti-
žením (dnes denní stacionář). Velký podíl 
na jeho vzniku měli manželé Šenkapounovi  

a farář B. Baštecký. V roce 1993 zde pak vznikla 
také speciální mateřská, zvláštní a pomocná 
škola pro žáky s více vadami (ta se v r. 2004 
stala samostatným subjektem). Dále v r. 1999 
přibyla pobytová služba pro děti a mladé lidi  
s postižením a od r. 2003 zde funguje sociálně 
terapeutická dílna pro klienty s mentálním  
a kombinovaným postižením. Na základě 
potřeb osob žijících v Čáslavi bylo v r. 2007 
diakonií registrováno odborné sociální po-
radenství a následně zde vznikla občanská 
poradna, která má dnes také akreditaci pro po-
dávání návrhů na oddlužení soudní cestou. Od 
r. 2011 byla v Čáslavi pod hlavičkou diakonie 
poskytována služba sociálně terapeutické dílny  
v Kolíně, kde služba společně s občanskou 
poradnou funguje dodnes. Dosud nejmladší 
službou je sociálně terapeutická dílna pro lidi 
s mentálním a kombinovaným postižením  
v Kutné Hoře, která vznikla v r. 2019.  

Od roku 2015, kdy byla všechna středo-
česká střediska diakonie sloučena a stala se 
součástí Diakonie ČCE – středisko střední 
Čechy, patří k této diakonii i pracoviště ve 
Vlašimi. Na tomto místě začala sociální práce 
v r. 1993, kdy členové evangelického sboru 
založili občanské sdružení Středisko křesťan-
ské pomoci mladým v krizi, což byl pobytový 
program pro mladé lidi v různých konfliktních 
situacích. Důležitým mezníkem byl r. 1998, 
kdy se podařilo ve Vlašimi zakoupit objekt, ve 
kterém byly tyto služby nadále poskytovány. 
Vlašimské sdružení se stalo součástí Diakonie 
ČCE v r. 2005. Od následujícího roku pak na 
tomto místě fungoval Dům na půl cesty, který 
dobře navazoval na dosavadní činnost tohoto 
pracoviště. Ve stejném roce zde na základě 
potřeb regionu přibyl azylový dům pro matky 
s dětmi. V průběhu dalších let vznikla ještě so-
ciálně aktivizační služba pro rodiny s dětmi, 
která svou činností dobře doplňuje preventivní 
práci s rodinami ohroženými sociálním vylou-
čením. Pod pracoviště ve Vlašimi také patří ob-
čanské poradny v Benešově, Voticích a nově ve 
Zruči nad Sázavou.

Diakonie ČCE – středisko střední Čechy 
je živým organismem, a i když naše ohlédnutí 
vyjmenovává, co všechno se vybudovalo, tím 
nejdůležitější je náš společný cíl: pomáhat 
těm, kteří pomoc potřebují. Slovo DIAKONIA 
znamená služba, v této službě chceme i nadále 
pokračovat a poskytovat kvalitní sociální 
služby v našem kraji.

Martina Čáslavová
Diakonie ČCE – středisko Střední Čechy
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PEČOVATELSKÁ SLUŽBA

Poctivé řemeslo, to je v dnešní době oprav-
dová vzácnost. Proto se snažíme připomínat 
žákům mateřských i základních škol a jejich 
rodičům, jak důležité je v dnešní době přepl-
něné těžko zaměstnatelnými absolventy podiv-
ných oborů vybrat si jistou budoucnost. Cesta 
k ní vede jen přes dobré vzdělání, atraktivní 
obor a dobrou školu. 

Pořádáme proto desítky nejrůznějších akcí 
v rámci celého regionu. K těm nejznámějším 
patří kroužek Řemeslníček, do kterého jsou za-
pojeny děti z mateřské školy. Již v útlém věku 
seznámí s několika druhy nářadí a náčiní. Velké 
obliby dosáhly volnočasové kroužky pro žáky 
6.–9. ročníků s názvem Řemeslo má zlaté dno. 
Žáci si z kroužku odnášejí základní řemeslné 
dovednosti, znalosti používaných materiálů 
a pracovních postupů konkrétních řemesel, 
rozvíjejí si manuální zručnost a tím se zvyšuje 
jejich zájem o technické obory. Chystáme také 
workshopy pro rodiče s dětmi i pro seniory. 

V září jsme také uspořádali Veletrh řemesel 
pro veřejnost i žáky ZŠ, na kterém jsme popu-
lární formou představili obory naší školy.

Víme, že když si mladý člověk vybírá povo-
lání a budoucnost, musí se nejprve zorientovat 
v široké nabídce škol, oborů a možností studia. 
My na SOŠ a SOU stavební v Kolíně si ale na 

nějaké vychloubání moc nepotrpíme, za nás 
mluví čísla a činy. Třeba naše studijní nabídka, 
posuďte sami. Tříletých učebních oborů za-
končených výučním listem máme sedm. U nás 
z mladých lidí tvoříme mistry svých oborů, 
sedmi velmi nedostatkových řemesel: elektri-
káře, klempíře, malíře a lakýrníky, truhláře, 
instalatéry, tesaře a zedníky. Pokud chce někdo 
studovat čtyřletý obor s maturitou, může si 
vybrat ze dvou: stavebnictví se zaměřením na 
design interiérů, pozemní stavitelství nebo 
stavební obnovu a mechanik instalatérských 
a elektrotechnických zařízení. A jako dezert 
jedno nástavbové studium, dvouleté s maturi-
tou, obor podnikání. 

Ale nejen studiem živ je člověk, natož pak 
ten mladý. Praxe je to, co chceme svým žákům 
a studentům nabídnout. To aby svou práci 
opravdu uměli! Proto už mnoho let spolupra-
cujeme s organizacemi, které ve svých oborech 
něco znamenají. Právě tam naši žáci získávají 
cenné praktické zkušenosti, ale také jistou  
a kvalitní možnost zaměstnání, samozřejmě až 
poté, co se úspěšně vyučí nebo odmaturují.

Chceme, aby mladí lidé místo slov sebe-
chvály raději viděli, že nás naše práce skutečně 
baví. Přijďte se o tom přesvědčit i vy. 

Den otevřených dveří jsme pro vás připra-
vili na sobotu 27. listopadu od 8.30 do 12.30. 
Budeme se na vás těšit.

Organizace Městské sociální a zdravotní 
služby prošla náročným obdobím. I přesto 
stále poskytuje nejen pobytovou sociální 
službu „domov pro seniory“, ale také terénní 
sociální pečovatelskou službu. Pečovatelská 
služba sídlí ve Smetanově ulici v budově nové 
polikliniky. Její služby jsou určeny osobám se 
zdravotním postižením, chronickým onemoc-
něním a seniorům, kteří žijí na území města 
Kolína, jsou pro svou sníženou soběstačnost  
v nepříznivé sociální situaci a potřebují pomoc. 
Jejich pomoc nelze zabezpečit běžně dostup-
nou službou. „Naší cílovou skupinou jsou nově 
i děti starší 1 roku a rodiny, které trvale pečují 
o dítě s těžkým zdravotním postižením nebo 
rodiny, ve kterých se narodily tři a více dětí, 
a to do věku 4 let,“ vysvětluje ředitelka Měst-
ských sociálních a zdravotních služeb Ivana 
Nováková.

Pečovatelská služba poskytuje v domác-
nostech klientů například pomoc při podá-
vání jídla a pití, pomoc s oblékáním, pomoc 
při osobní hygieně. „Pomůžeme se zajištěním 
stravování a dovozem jídla, s jeho přípravou 
a podáním. Zároveň pomůžeme se zajištěním 
chodu domácnosti, kam patří například úklid, 
nákupy, praní a žehlení ložního a osobního 

prádla. Pomáháme i s doprovodem osoby na 
úřady, k lékaři, do zaměstnání, do školských 
zařízení.  Nad rámec základních činností za-
jišťujeme doprovod osoby na procházku nebo 
dohled,“ vyjmenovává Ivana Nováková čin-
nosti pečovatelské služby.

V případě, že senior nemá v domácím pro-
středí vhodné podmínky k provedení hygieny, 
je možné situaci řešit jinak, a to ve středisku 
osobní hygieny na přání klienta s použitím 
vany nebo sprchy. Pečovatelská služba zároveň 
zajistí i dopravu svým vozidlem. 

Pod pečovatelskou službou je provozována 
jako doplňková činnost půjčovna kompenzač-
ních pomůcek. Je rovněž na adrese Smetanova 
764, Kolín IV, a je určena nejen pro klienty pe-
čovatelské služby, ale pro zajištění potřeb oby-
vatel širokého okolí. V půjčovně je možnost 
zapůjčit si např. polohovací lůžko, různé druhy 
chodítek, klozetové křeslo, mechanický vozík, 
jídelní desku k lůžku apod. Podrobné infor-
mace jsou na webových stránkách naší organi-
zace (www.mszs.cz). Nově nám bylo darováno 
firmou Černí koně, z.s., dětské jízdní kolo na 
ruční pohon. Kolo je určeno pro zdravotně 
postižené děti. Tuto kompenzační pomůcku 
zapůjčuje naše organizace zdarma.

V závěru minulého roku jsme také zakou-
pili pásový schodolez Sherpa, který umožňuje 
překonat téměř všechny typy schodišť. Díky 
této pomůcce se imobilní osoba může bezpečně 
přesunout z domu bez výtahu do venkovních 
prostor. Další novou pomůckou je mobilní 
zvedací židle, která pomáhá ležící osobě při 
zvedání do vzpřímené polohy.  Zvedací židle 
i zmíněný schodolez jsou vždy obsluhovány  
proškolenými pracovníky pečovatelské služby.

Provozní doba

Sociální služby poskytujeme od pondělí 
do neděle 7–19 hod. Pokud bude mít kdokoliv 
zájem o pečovatelskou službu, může se obrátit 
na sociální pracovnici Hanu Málkovou, tel. 
601 304 922, nebo koordinátorku pečovatel-
ské služby Bc. Simonu Maškovou, tel. 702 067 
782. V úředních hodinách od pondělí do pátku 
7–15 hod. jsme na telefonním čísle 321 720 
757 a na e-mailu pecovatelska.sluzba@mszs.
cz. K jednání se zájemcem o službu dochází 
na základě předchozí domluvy v místě pobytu 
zájemce.

MSZS
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Z REDAKČNÍ POŠTY

Blíží se závěr dalšího 
covidového roku a nastává 
předvánoční čas, nazý-
vaný advent. Začíná každý 
rok čtvrtou neděli před 
Štědrým dnem.  Letos je 

vlastně skoro nejdelší, co může být. První ad-
ventní neděle, tedy železná, vychází na 28. 
listopadu. Toto období bývá pro většinu z nás 
naplněno přípravami na vánoční svátky. Je ale 
také časem, kdy se bilancuje uplynulé období. 
Ledaskdo přemýšlí, co mohl udělat lépe nebo 
co by mohl ještě ovlivnit či dotáhnout. Platí to 
i pro věci veřejné.

Prošel jsem si obsah Zpravodaje za po-
slední rok. Je v něm mnoho článků o vizích  
a nápadech, včetně optimistických plánů, jak je 
uskutečnit. Občas jsou dost radikální. Mnoho 
odmítavých reakcí vzbudila vítězná studie 
přestavby Jiráskova náměstí a zvažované do-
pravní řešení. Výhrady padly také na říjnové 
schůzce komise dopravy. Stejně jako veřejnost 
jsme nepochopili, že se jedná o prvotní záměr, 
který bude mít nějaký vývoj. Dohledal jsem, 
že informace o vypsání soutěže byla zveřej-

něna ve Zpravodaji v lednu 2021. V odstavci 
je i zmínka o předchozí anketě v rámci parti-
cipace občanů. Nikdo z komise o ní nevěděl. 
Možná náhoda. Osobně bych uvítal zapojení 
komisí ještě před zadáním projektu. Takhle 
členové mohli jen konstatovat, že přesun par-
kování z Jiráskova náměstí do podzemí vidí 
jako problém kapacitní a pro auta s ekologic-
kými pohony, a že navrhovanému řešení hodně 
překáží stavba obchodu bývalé „Barumky“.  
A ta je v soukromém vlastnictví. Takže pochyby 
o reálnosti takové investice jsou namístě. 
Uvidíme, jak se to vyvine a jaký bude časový 
horizont.

Jinou kauzou, kterou se aktuálně zabývám, 
je totiž dlouholetá snaha o propojení pro 
pěší mezi ulicemi Radovesnická a Ke Hřišti 
ve Štítarech. Podle místních je řešení jedno-
duché a lze ho provést po pozemcích města. 
Přesto jejich marná snaha trvá více než 15 let. 
Uvidíme, jestli se zadaří v příštím roce, který 
je volební. Takových nedodělků a rozpracova-
ných věcí je ale ve městě více. Jednou z prvních 
věcí, kterou jsme se v komisi zaobírali, byla 
přeměna Jaselské na opravdovou městskou 

komunikaci. Po třech letech a opravě pod-
chodu se snad pohneme kupředu. Lokalita 
si to zaslouží. Slouží valné většině obyvatel 
města. Právě tohle by mohlo být měřítkem při 
plánování investic.

V rozpočtu města pro rok 2022 zřejmě 
bude nutné zohlednit covid a jeho důsledky. 
Doufám, že to bude už naposledy a že nebez-
pečí lockdownu a jiných omezení pomine ještě 
před Vánocemi. Vést jakákoliv delší jednání  
s respirátorem je otravné až vyčerpávající. Pro 
spoustu diváků je nepřijatelné sedět s čímsi 
přes ústa v hledišti divadla. Při venkovních 
akcích může být problém velký počet účast-
níků. Město dostalo finanční dar na adventní 
kulturní program. Doufám, že se plánované 
koncerty uskuteční a že si všichni přítomní 
odnesou jen dobrou sváteční náladu. Můžeme 
pro to všichni něco udělat? Prosím, zamyslete 
se. Vzor hledejme v zemích, kde jsou omezení 
minimální nebo žádná.

Aleš Čermák 
Autor je zastupitelem za ANO 2011, 

předsedou komise dopravy 
a saxofonistou Orch. Jaroslava Ježka

Nejdříve mi dovolte kolínský hospic blíže 
představit. Jeho vznik jsme dlouhodobě pod-
porovali a dotačně podporujeme stále. Ko-
línský Domácí hospic Srdcem, z.ú., posky-
tuje specializovanou domácí paliativní péči 
v přirozeném prostředí nemocného, který se 
nachází v pokročilé nebo konečné fázi nevy-
léčitelného onemocnění. Své služby poskytuje 
více než dva roky přímo v Kolíně a do okolí 30 
km. Hospicovou péčí se snaží zvládnout jak 
fyzické, tak i psychické, sociální a duchovní 
potřeby nemocných, kteří se nacházejí v po-
kročilém stadiu onkologického onemocnění,  
a umírajícím v posledních dnech života. 
Mnoho z nás se ve svém životě setkalo se 
situací, kdy jsme vyprovázeli svého blízkého na 
poslední cestě. Často bývá tím nejzásadnějším 
zvládnutí bolesti i duševního strádání nemoc-

ného a jeho rodiny, důstojné prožití posledních 
dnů života ve známém domácím prostředí. Mít 
šanci se rozloučit.

Aby mohl kolínský hospic fungovat co 
nejlépe, potřebuje stabilní finanční zázemí  
a lékaře. Odbornou garanci lékaře-specia-
listy v oboru paliativní medicíny má hospic 
zajištěnou. Aktuálně se nedostává paradoxně 
lékařů s atestací, kteří navštěvují pacienty  
v domácím prostředí. Proto se jako zastupi-
tel města Kolína obracím na lékařskou veřej-
nost s výzvou: „Pojďme pomoci kolínskému 
hospici.“ Vaše služby jsou teď důležité. Přitom 
se nejedná o plný úvazek, ale výpomoc, která 
může být třeba pouze tři placené hodiny týdně. 
Uvítáme samozřejmě stabilnější výpomoc, 
ale budeme vděčni za jakoukoliv nabídku 
pomoci. Osobně jsem již některé z vás oslovil 

a vnímám situaci v nabídce péče, pacientů je 
mnoho a lékařů málo. Proto si vážím pomoci, 
kterou nabídl primář kolínské zdravotnické zá-
chranné služby MUDr. Robert Kučera. Velmi 
si vážím také pomoci primářky onkologického 
oddělení kolínské nemocnice MUDr. Michaely 
Zugarové a děkuji za ni. Věřím, že svou pomoc 
budou moci nabídnout i další. Přijďte pomoci 
kolínskému hospici. Možnost odejít v kruhu 
svých blízkých si podporu zaslouží.

Kontaktní informace: www.hospic-kolin.
cz, ředitelka Ing. Denaé Ruferová, tel. 775 031 
332. 

Děkuji a přeji příjemné podzimní dny. 

PhDr. Tomáš Růžička, 
zastupitel města Kolína

Oznámení členům a přátelům našeho 
spolku: vzhledem k současné epidemilogické 
situaci, která není příznivá pro pořádání akcí 
kde je úzký kontakt mezi lidmi, rozhodl se 
výbor KPFK až do odvolání ZRUŠIT nedělní 
taneční odpoledne na Zámecké. 

Děkujeme za přízeň, přejeme pevné zdraví 
všem přátelům a spolupracovníkům a těšíme 
se na setkávání v příštím roce. Musíme věřit, 
že bude líp!

Za výbor KPFK
Hana Zrůstová
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KLUB PŘÁTEL FRANTIŠKA KMOCHA

VÝZVA lékařům – pomozte kolínskému domácímu hospici
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„Sto padesát let na stejném místě ve stejném 
oboru, to je naše letošní motto. Jde skutečně  
o nepřetržité působení v oblasti vývoje, výroby  
a prodeje chemických výrobků. Záměrně zdů-
razňuji vývoj, protože většina výrobků, které 
firma v průběhu své existence vyráběla nebo 
dnes vyrábí, vznikla zde v Kolíně, v hlavách 
místních lidí. Škála oborů, do nichž Lučební 
závody zasáhly, byla a stále je velmi rozma-
nitá,“ řekl ve svém výročním projevu ředitel 
Lučebních závodů Ing. Radek Zavadil. Těší ho 
i to, že po celou dobu své historie zůstala kolín-
ská chemička v českých rukou.

Areál Lučebních závodů má přes třicet 
hektarů a nachází se v něm kromě budov, silnic 
a vlečkových kolejí například i kukuřičné pole. 
Také zde žijí bažanti, zajíci a srnky. O pozemky 
se stovkami stromů, se starají dva zahradníci. 
Dva z dálky viditelné komíny slouží už jen 
jako pomníky minulosti. Betonový patříval  
k někdejšímu provozu výroby kyseliny sírové 
a ten zděný k uhelné kotelně. Provozní budovy 
na pozemku jsou různého stáří, některé z nich 

pamatují ještě rytíře Horského. Řada z nich je 
před demolicí, nové vyrůstají současně s rozši-
řováním výroby Synhydridu. 

Nepohnojíš, nesklidíš

Řepařský kraj v okolí Kolína se vždy pyšnil 
úrodnou půdou. Úspěšná sklizeň se však neo-
bešla bez kvalitního přírodního hnojiva. Toho 
se postupem času nedostávalo. Dobře si to 
uvědomoval nejvýznamnější místní zeměděl-
ský podnikatel, majitel kolínského panství 
rytíř František Horský z Horskýsfeldu. Tento 
vynikající hospodář provozoval v Kolíně  
i pivovar a cukrovar a není divu, že právě jeho 
napadlo postavit v Kolíně továrnu na umělá 
hnojiva. V akciové společnosti, za tím účelem 
založené, spojili spolu s ním síly zámožní hy-
batelé kolínského pokroku, pánové Formánek, 
Knirš, Hevera, Prokůpek, Havelec a dalších víc 
než sedmdesát akcionářů.

Z dnešního pohledu překvapuje zejména 
rychlý přechod od slov k činům. Idea vznikla 

na jaře 1871, ustavující valná hromada spo-
lečnosti se konala 15. listopadu a následují rok 
již Akciová továrna na výrobu umělých hnojiv 
a lučebnin v Kolíně, vystavěná na západ od 
Kolína, zahájila výrobu univerzálního fosfo-
rečného hnojiva – superfosfátu. Přestože se 
výrobní program zdál perspektivní, poptávka 
po umělých hnojivech nesplnila zpočátku oče-
kávání a bylo třeba ji povzbudit. Lučebka, jak jí 
lidé začali říkat, spustila propagační kampaň, 
továrna pronajímala zákazníkům rozmetadlo 
na hnojivo, své výsledky dokonce prezentovala 
roku 1873 i na světové výstavě ve Vídni.

Výroba a prodej superfosfátu začaly po-
stupně stoupat, zemědělci si na umělá hnojiva 
zvykli a na konci století již Lučební závody pře-
vzaly konkurenční závody v Pečkách a Českých 
Budějovicích. Před vypuknutím první světové 
války už kolínská chemička a její filiálky pokrý-
valy pětinu spotřeby superfosfátu v celém Ra-
kousko-Uhersku. Kromě něj se v Kolíně vyrá-
běla ve velkém i kyselina sírová, která byla pro 
superfosfát nezbytnou surovinou, a v menším 

Ředitel Lučebních závodů Ing. Radek Zavadil s tisícilitrovými kontejnery na Synhydrid. Čirá kapalina se v závodě stáčí i do dvousetlitrových speciálních sudů.
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STO PADESÁT LET NA STEJNÉM MÍSTĚ
Lučební závody a.s. Kolín, které letos oslavily sto padesát let své existence, patří mezi průkopníky chemic-
kého průmyslu v Kolíně.  Na přelomu 19. a 20. století byla továrna na Pražském Předměstí nejvýznamněj-
ším zástupcem kolínské chemie a prosadila se jako výrobce umělých hnojiv. V době meziválečné proslula 
výrobou léčiv a vitamínů. Dnes, po mnoha dalších letech a peripetiích, jsou Lučební závody jediným českým 
výrobcem silikonů, a hlavně světovou jedničkou ve výrobě Synhydridu.
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objemu například i boritany, síran hlinitý či 
Glauberovy soli, dnes oblíbené v alternativní 
medicíně.

Radioaktivní úspěch

S novou republikou přišel i restart výrob-
ního programu a po roce 1920 byla v Kolíně 
kromě již zmíněných produktů zahájena  
i výroba léčiv a dalších preparátů. Lučební 
závody uzavřely dohodu s Výzkumným 
ústavem cukrovarnickým o zavedení výroby 
výtažku z obilných klíčků. Dostal název Bio-
klein a díky němu se kolínská firma stala první 
evropskou továrnou vyrábějící vitamínové pří-
pravky. V roce 1928 měla v nabídce 142 druhů 
farmaceutických a vitamínových přípravků. 

Obchodní značky léků jako Acylpyrin, Vi-
tacalcin nebo Asipepsol vymyšlené v Kolíně 
užívají jejich výrobci dodnes. Světovou pro-
slulost získala v meziválečném čase zejména 
dceřiná společnost Lučebních závodů Ra 
diumchema. Ve spolupráci se Státním báňským 
úřadem v Jáchymově vyráběla v Kolíně léčivé 
preparáty s obsahem radia. Zájem o tyto 
výrobky na všech kontinentech dokládá sku-
tečnost, že společnost zaměstnávala po světě 
osm set obchodních zástupců. Do Kolína 
přijela na exkurzi i světoznámá držitelka No-
belovy ceny, fyzička Marie Curie-Skłodowská. 

Byla to druhá zlatá éra Lučebních závodů  
a opět ji ukončila světová válka.

Pěnohas i rohovina

Poválečné znárodnění průmyslu a státní 
plánování přinesly opět řadu zásadních změn 
výroby. Kolínský závod byl včleněn do národ-
ního podniku Synthesia Semtín, výroba léčiv 
byla nuceně postoupena do Rybitví. V Lučeb-
ních závodech pokračovala zmodernizovaná 
výroba kyseliny sírové i superfosfátu. Zají-
mavostí může být, že v první dvouletce byla 
zavedena i výroba Pěnohasu a umělé rohoviny 
pro knoflíkářský průmysl.  V 60. letech se 
jako novinka objevila výroba granulovaného 
polystyrenu a například i Ethylchloridu léko-
pisného, používaného jako lokální anesteti-
kum. Za nejvýznamnější počin této dekády lze 
ovšem považovat spuštění provozu metylsyn-
tézy a fenylsyntézy, což položilo základy siliko-
nové chemie v Kolíně.  

I v 70. letech se objevovaly novinky. Začala 
výroba disperzí používaných jako penetrace 
proti vlhkosti, granulovaného síranu hlinitého 
pro úpravu pitné vody i tekutých pesticidů pro 
zemědělce. Lučební závody začaly i s výrobou 
Synhydridu, původně vyvinutého pouze pro 
polymeraci plastů. Jeho čas měl však teprve 
přijít. Socialistickou éru, kdy se v Lučebních 

závodech vyvíjel a vyráběl velmi rozmanitý 
sortiment výrobků a kdy počet zaměstnanců 
přesáhl tisícovku, ukončila sametová revoluce 
a následná privatizace.

Zlaté vejce

Po zrušení celé řady nerentabilních 
provozů se v 90. letech začaly Lučební závody 
orientovat na výrobu stavební chemie, ve 
výrobě se objevily akrylátové, postupně i sili-
konakrylátové strukturní omítky. Ekonomické 
tlaky vedly k tomu, že kolínská chemička  
v roce 2000 prodala perspektivní výrobu 
granulovaného síranu hlinitého největšímu 
výrobci flokulantů pro úpravu vody, nadná-
rodní společnosti Kemira, a soustředila se 
převážně na Synhydrid. Ten totiž pro Lučební 
závody představuje ono pověstné zlaté vejce.

Synhydrid, redukční činidlo na bázi or-
ganokovového hydridu, byl v 60. letech 
vyvinut na Akademii věd pro již zmíněnou 
polymeraci plastů. Další objevy, které přišly  
v 90. letech, otevřely Synhydridu cestu i do 
dalších odvětví, jako jsou výroba léčiv, kosme-
tika či agrochemikálie. 

„Veškerá naše produkce Synhydridu jde 
na vývoz a používají ho chemické firmy nej-
zvučnějších jmen po celém světě. Významným 
odběratelem je průmysl výroby vůní a příchutí. 

Jedna z laboratoří Lučebních závodů měří nukleární magnetickou rezonanci. Spektrometr, který vidíte na snímku, bychom očekávali spíše ve výzkumném ústavu 
než v chemické továrně.



Synhydrid se používá například při výrobě 
umělé ambry, nezbytné pro luxusní parfémy. 
Ve farmacii se naše redukční činidlo uplatňuje 
při výrobě celé řady léčiv – od běžných až po 
ta nejmodernější, například antivirotika pro 
léčbu HIV, žloutenky typu C nebo SARS-CoV2. 
S pomocí Synhydridu se vyrábějí i moderní fe-
romony používané proti škůdcům napadajícím 
například kukuřici či sóju. Nahrazují pesticidy 
a představují tak slibnou budoucnost pro velké 
lány v Asii či Jižní Americe,“ vypočítává uplat-
nění Synhydridu ředitel Zavadil.

Výroba Synhydridu je technologicky 
náročná, vyžaduje mnohaleté zkušenosti  
a v praxi vyladěné know-how.  Zřejmě proto zů-
stávají Lučební závody jedním z pouhých dvou 
světových výrobců Synhydridu. Kromě Kolína 
se vyrábí již jen v USA. S jeho výrobou v Kolíně 
také souvisely všechny velké investice Lu-

čebních závodů v posledních letech. Zatímco  
v roce 1996 se tu vyrobilo 10 tun Synhydridu 
ročně, letos je to již 1 500 tun a v blízké době 
by výroba měla být zvýšena až na 2 500 tun. 
Na tržbách továrny, které budou letos okolo 
300 milionů korun, se Synhydrid podílí ze 
dvou třetin. Vyrábí se v nepřetržitém provozu 
a přesto, že je jeho výroba elektronicky řízena 
z velínu, podílí se na ní nějakým způsobem víc 
než polovina zaměstnanců závodu.

České silikony

Druhým pilířem současného výrobního 
programu Lučebních závodů jsou silikony. 
V katalogu najdeme víc než sto položek sili-
konové chemie. Mezi nejznámější patří luko-
preny, ať již ty dvousložkové na výrobu forem, 

či jednosložkové tmely vhodné do vysokých 
teplot či pro lepení akvárií. K dalším výrobkům 
patří různé silikonové oleje, emulze a laky, 
vazelíny, odpěňovače či pružné fasádní pásky  
a hydrofobní nátěry.

„Silikonová chemie je vysoce konkurenčním 
oborem. My, v tomto případě menší výrobce, 
se však můžeme zaměřit na mezery na trhu 
a kvalitu. Zákazníkům dokážeme nabídnout 
řešení na míru a požadovaným způsobem 
upravit parametry našich výrobků. Máme  
k tomu svá vlastní oddělení technických služeb 
zákazníkům a oddělení výzkumu a vývoje,“ od-
haluje zákulisí své obchodní strategie ředitel.

Kniha v březnu

Ing. Radek Zavadil pracuje v Lučebních 
závodech už čtvrt století, ředitelem se stal 
před dvěma lety. Současně je předsedou před-
stavenstva a také jedním ze tří spolumajitelů 
firmy. Lučební závody dnes mají sto deset 
zaměstnanců. Ve středně velké chemičce se 
uplatňují spíše rodinné vztahy a fluktuace je 
minimální. V září se zaměstnanci a partneři 
Lučebních závodů sešli v amfiteátru Kmo-
chova ostrova na oslavě, která byla i poděková-
ním za jejich práci, a v březnu příštího roku by 
měla vyjít výpravná publikace z pera Rudolfa 
Píši. Ta připomene celou éru slavné kolínské 
chemičky a stane se definitivní tečkou za úcty-
hodným výročím.

Vladimír Sládek

Dva vysloužilé komíny a jedna z nejstarších výrobních hal v areálu chemičky
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Etiketa vitamínového přípravku Bioklein

Rampy, potrubní lávky, tlakové nádoby... prostředí 
typické pro každou chemickou výrobu
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Co vás přivedlo k tomu stát se architektem?
Že jsem se jím stal, byla absolutní životní 
náhoda. Nikdy jsem se v mládí s architektu-
rou pořádně nesetkal. Až když se ve čtvrtém 
ročníku na gymplu řešilo, kam dále, můj spo-
lužák mi říkal, že se na architekturu dělají 
přijímací zkoušky dříve než na jiné školy, 
kvůli talentovkám. Když tam dáme přihlášku, 
budeme mít dvě šance. Což nám přišlo fajn. 
Oběma nám šla docela dobře výtvarka, a když 
naše paní učitelka ve škole zjistila, kam si 
chceme podat přihlášku, udělala nám separé 
kurzy a skvěle nás připravila. A vyšlo to. Pak 
jsem tam nastoupil a někde po půlce prváku 
zjistil, že jsem správně. Cítil jsem se tam jako 
doma. Bavilo mě to, líbila se mi škola, její cha-
rakter. Tam jsem se tak nějak našel. 

Role městského architekta se od obvyklého 
projektování dost liší. Co vás na této funkci 
zaujalo?
Když jsem kdysi jako architekt začínal, 
dělal jsem interiéry, rodinné domy, privátní 
zakázky. Postupem času různé větší projekty, 
jako např. soubory bytových domů. Pak přišel 
pocit, že bych se chtěl rozvíjet dál. Byla to také 
doba, kdy se tématem odborných médií stal 
veřejný prostor města. Začali se objevovat 
městští architekti, mezi legendy patřila Lito-
myšl s městskou architektkou Zdenkou Vy-

drovou. Pro mě to byla inspirace. Nejdřív jsem 
pokukoval po Mnichově Hradišti. Pak se ale 
objevil Kolín. Uvědomil jsem si, že dojíždění 
nebude problém, velikost města je pro mě po-
chopitelná, je to město historické, kompaktní 
a v krajině. 

Dá se stručně popsat, co je náplní měst-
ského architekta?
Prvotní představa byla, že budu více k dispo-
zici stavebnímu úřadu, kam chodí projektové 
dokumentace. Na počátku jsem tam i seděl. 
Nakonec se ukázalo, že je má práce více po-
třebná pro samosprávu města. Jde o kon-
zultace, komunikaci a přípravu s ohledem 
na strategické dokumenty města, jako jsou 
územní plán a regulační plán městské památ-
kové rezervace. Připravujeme kvalitní zadání 
některých projektů, což vnímám jako strašně 
důležitý krok, který se mnohdy opomíjí nebo 
se udělá zjednodušeně. Ale ono je potřeba pro-
myslet řadu dalších návazností. A to je úkol 
architekta.
Pak tu jsou konzultace s investory a develo-
pery. Motivujeme je, aby chodili představit již 
prvotní zárodky projektů. K tomu je potřebné 
nastavit oboustrannou důvěru. Legislativně 
to totiž bohužel není potřebné, aby s námi in-
vestor dlouze komunikoval. V podstatě může 
přijít rovnou s dokumentací, a když splňuje le-

gislativní a normová ustanovení, tak je vše de 
jure v pořádku.

I když ve skutečnosti není?
Oblast, kdy projekty mohou městu přinést 
kromě podnikatelského záměru ještě něco 
jiného, je velmi široká.  Je potřeba sledo-
vat vývoj záměru hned od prvotní idey, skici  
a nastavit si vzájemné informování a konzul-
tace. Město investorovi sděluje své potřeby  
a přání, investor městu ukazuje své mož-
nosti. Je dobré, aby se toto potkalo. A k tomu 
je potřeba ochota, důvěra a vzájemný dialog. 
A v tomto procesu je role někoho, kdo i sám 
projektuje a umí vnímat problém z více stran, 
velmi vhodná. To je také můj úkol.

Jak vypadá vaše spolupráce s městem  
v praxi?
Jednou týdně jsem fyzicky v Kolíně. To se 
snažíme koncentrovat různá jednání. Pak to 
jsou samozřejmě výkony z mé kanceláře, kdy 
se věnuji administraci mailů, psaní různých 
vyjádření, přípravě dokumentů a grafických 
výstupů. A někdy, když je třeba, se tu objevím 
i v další dny. 

Jak se vám na úřadě pracuje?
V Kolíně jsem poznal spoustu lidí, kteří umějí 
vzít za jeden provaz a makat, mají to jako 
určitou životní náplň, a nejen jako povinnost. 
Naše komunikace po mailu či sms se odehrá-
vají mnohdy i večer po pracovní době. Posu-
nulo mi to vnímání fungování samosprávy  
a města. Je to organismus, který nikdy nespí. 

Pojďme udělat malou inventuru výsledků. 
Jedna z vašich prvních vizí se týkala zkul-
tivování průtahu vedeného Jaselskou ulicí 
a jeho proměny v městskou třídu. Je něco 
takového vůbec v Kolíně reálné?
U mě to tenkrát vycházelo z úvahy na základě 
primárního pozorování. Což je taková první 
metoda vnímání. Pak se ukázalo, že to téma 
skutečně existuje a řada lidí se mu již nějakým 
způsobem věnovala. Táhne se to. Bylo to 
způsobené především tím, že šlo o krajskou,  
a nikoli městskou komunikaci! Město nemůže 
s komunikací nic činit, dokud ji nemá ve svém 
majetku. Ted už se o převedení vážně uvažuje 
a je podmíněné opravou mostků. Ta postupně 
probíhá. Celková změna je samozřejmě v ho-
rizontu desetiletí. Uvědomte si, že je tam řada 

MOJE ROLE JE POMÁHAT
Bylo to právě před pěti lety, kdy tehdejší starosta Vít Rakušan představil veřejnosti novou posilu radničního 
týmu, městského architekta DAVIDA MATEÁSKA (50). Mohlo se to zdát jako risk, vybrat si někoho odjinud. 
Výběrovou komisi však přesvědčil jednoznačně a Vít Rakušan dokonce později prohlásil, že spolupráce  
s profesionálním, na Kolín soustředěným Davidem Mateáskem patřila k tomu nejinspirativnějšímu, co ve 
funkci starosty zažil.

„Pana architekta si moc vážím pro jeho kontruktivnost, diskusi, umění naslouchat a profesionalitu. Jeho práce 
není jen prací, za kterou dostává honorář … je v ní vidět smysl, rozvoj, kontinuita, a to naše město potřebuje,“ 
říká o Davidu Mateáskovi místostarostka Iveta Mikšíková. „Je velmi respektovaným architektem, vím, že o něj 
usilují i jiná města, ale my ho nedáme.“



Fo
to

: H
an

a 
M

or
ov

á

17

vybouraných bloků a proluk. Dají se však řešit 
dílčí úpravy, které postupně začnou průtah 
humanizovat a měnit v městskou třídu.

Děje se něco konkrétního?
Připravujeme tzv. nultou variantu. To jsou 
všechny změny, které lze jednoduše realizovat 
bez zásadních stavebních zásahů. Třeba jen 
změnou dopravního značení. Jedná se např.  
o napojení zaslepených komunikací, zklidnění 
dopravy, zredukování jízdních pruhů, zřízení 
parkovacích míst. Jde o to začít si zvykat, že 
se tam jezdí padesátkou, že se tam dá odbočit, 
že se v určitém místě dá přejít pěšky. A tuto 
změnu chceme ověřit v realitě. Zjistíme, kde to 
skřípe a kde ne. Věřím, že na základě takových 
ověření a poznatků se dá pak postupně projek-
tovat něco dalšího. 

Velký potenciál jste také viděl v oživení pro-
storu kolem řeky...
Přiznávám, zatím jsem s tím ještě nepohnul, 
ale rád bych. Ta strana kolem Práchovny se 
změní s výstavbou rezidence Radimského 
mlýna. To, co já jsem si zatím promýšlel, je 
protější strana. Existence průjezdu vlaků a že-
leznice nemusí být fatálně zamezující životu. 
Může být i atrakcí. Když jsem nastoupil, pár 
lidí mě přesvědčovalo o potřebě vybudování 
tunelu a schování trati kolem řeky. To považuji 
za naprostý nesmysl. Samozřejmě tato strana 
nábřeží je zatížena i stavbami, které jsou  

v různém stadiu poškození. Komunikuji teď 
i s CMC architekty, kteří dělají Radimského 
mlýn a věnují se rekonverzím průmyslových 
objektů. Logicky si všimli, že naproti je také 
mlýn a vypadá hrozně. Takže je zajímá, kdo 
to vlastní, že by s ním třeba začali nějakou 
diskusi, co s tím provést. 

Bytový projekt Radimského mlýn je hodně 
diskutovaný. Lidem se zdá předimenzovaný 
množstvím domů a bytů. 
Rozumím tomu, že lidi mohou některé záběry 
vystrašit. Nicméně ten projekt vznikal dvou-
letým vývojem s četnou diskusí. Pozemek 
byl od začátku stavební. I z důvodu dimenze 
zimního stadionu a Radimského mlýna tam 
vícepodlažní domy mohou být. Já si myslím, 
že to husté není. Počet bytů vychází z velikosti 
hmot, které tam umístitelné jsou, což prokázal 
urbanistický plán. A není to rozhodně nafouk-
nuté na maximum. Pokud jde o parkování, 
vychází z kapacity bytů. Projekt většinu parko-
vání zajišťuje v podzemních garážích. 

Přesto už to nebude tak klidná lokalita, jako 
bývala.
Že tam přibude větší množství lidí, je pravda. 
Mně ale nevadí, že ve městě jsou lidé. Naopak. 
Kde se bydlí a žije, tam je kultivovanější pro-
středí.  Vše se zhodnocuje. Pro Kolín bude tato 
výstavba změnou. To chápu a vnímám. Bude 
to dráždit několik let, kdy se bude upravo-

vat zem, zakládat, stavět. Dle mé zkušenosti 
to trvá od kolaudace cca deset let, než si vše 
sedne, získá patinu, lidé se zabydlí a vše se 
stane přirozenou součástí lokality. Teď to 
dráždí představivost, ale pak tam budou lidé 
přirozeně procházet k řece a pozorovat malé 
lodě. Nebo se zvát na večeři do restaurace  
v Radimského mlýnu. 

Dostal se do vašeho užšího hledáčku 
i Kmochův ostrov? 
Pamatuji si, když mě navštívily dvě seniorky 
a popisovaly mi, jak se jim tam špatně chodí. 
Že chtějí chodit vedle sebe a povídat si, ale ty 
zarostlé cestičky je nutí chodit za sebou a to 
jim společensky nevyhovuje. Pro mě je ostrov 
nesmírně zajímavé místo, které nejkrásněji 
vypadá na starých fotkách. Téměř lázeňsky 
parková záležitost s altánem a hudbou, nic 
megalomanského, stoprocentně vycházkové 
a přírodní. Já osobně bych ten stávající am-
fiteátr zboural a udělal z toho pěkný přírodní 
park. Navíc tam vůbec nemá co dělat jakáko-
liv silniční doprava. Ale úprava ostrova teď na 
pořadu dne není.

Jak hodnotíte vstupní bránu do našeho 
města, přestavbu nádražní haly a autobuso-
vého terminálu?
Byla to pro mě první stavba v Kolíně, u které 
jsem byl. Vnímám velmi pozitivně, jak rekon-
strukce dopadla. Co se týče blízkého Futura, 

Kolín mám moc rád. Jaké to je, být součástí nějakého širšího stabilního pracovního týmu, jsem poznal až právě tady. Krom jiných věcí mne to k celému organismu 
úřadu a lidí velmi pojí. Já se sem za vámi těším. Jsem sice architekt, ale město jsou pro mě lidé. Až svou misi jednou dokončím, nechci už jiné město. 
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tam existuje studie na dostavbu. Měla by více 
zkultivovat příchod do města. Pro mě je tam 
další velké téma, a sice venkovní trasa a na-
pojení na Školskou ulici. Ve Školské je dnes 
v proluce parkoviště, což je pro mě pouze 
dočasná záležitost. To místo považuji za jednu 
z nejhodnotnějších proluk ve městě. Pokud 
tam třeba vznikne prostor pro bytovou vý-
stavbu, tak z nějakého druhého třetího patra 
bude vidět panorama celého Zálabí. A je to 
kousek od parku a od divadla.

Řada velkých investic je realizována formou 
vypisování architektonických soutěží. 
Stojíte si zatím, že je to dobrá cesta?
Jsem o tom přesvědčený. My jsme vypisovali 
soutěže jak otevřené, kdy to zcela otevřeně ro-
zešleme do světa komukoliv, tak i užší vyzvané, 

jako v případě sportovní haly, kdy jsme vyti-
povali kanceláře, které dělaly stavby spojené 
se sportem, a požádali jsme je o návrh. Pro 
veřejného zadavatele je to nejčitelnější způsob, 
jak získat větší škálu řešení, ze kterých důvěry-
hodná porota vybere vhodnou cestu. Bohužel 
to někdy trvá.

To je i případ Komenského parku. Proč se 
dva roky po soutěži stále nic neděje?
Je třeba si uvědomit, že soutěžní návrh je 
vlastně myšlenka v bodě nula, kterou teprve 
čeká proces povolování a projektování.  
U parku je velmi silný dohled památkářů 
vzhledem k blízkosti pohledu na chrám sv. 
Bartoloměje, klášterní zahrady a městskou pa-
mátkovou rezervaci. Soutěžní návrh je trochu 
radikální, takže jsme dlouho obrušovali hrany. 

Dnes už jsme ale v synergii určitého řešení  
a věřím, že se podaří dotáhnout projektování 
do vydání stavebního povolení. Pak se budou 
hledat dotační tituly na financování. Ty jsou 
právě podmíněné vydáním stavebního povo-
lení. Moje interní meta je ho na začátku roku 
mít.

Myslíte, že na Vinici vznikne Stromová 
kaple, vítězný návrh výtvarné soutěže?
Já v to věřím a doufám. Proč by jinak město 
Kolín vypisovalo soutěž? Rozhodnutí, že 
soutěž bude, předcházela určitá diskuse  
a úvahy, které potvrdily, že ten kopec už není 
obyčejným místem, ale má nějaký význam, 
takže by mu slušelo nějaké zhodnocení. 
Vítězný návrh považuji za velmi kvalitní.

Areál kolínského zámku. „Jednou bych si tady na zahrádce chtěl dát pivo, vyrábě-
né zde, v kolínském pivovaru. Fotografií chci také naznačit, že parkoviště do nádvoří 
klíčové městské památky nepatří, a věřím, že si to budoucnost uvědomí.“

Osvěta, diskuse, besedy... i to patří k činnostem městského architektura. A Da-
vid Mateásko to dělá rád. Na snímku s architektem Františkem Novákem, který 
se svým návrhem Stromová kaple zvítězil ve výtvarné soutěži pro Vinici.
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Pracujeme na tom, aby z Komenského parku bylo brzy místo, kam lidé budou rádi chodit a kde se nebudou bát sednout si do trávy ani na lavičku.
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Dvě nedávno dokončené realizace se pro-
bojovaly do letošního finále Stavby roku. 
Získaly i řadu prestižních ocenění. Čemu 
přikládáte takový úspěch?
U sportovní haly v Borkách se podařilo vybrat 
dobrý návrh a dobrý tým. Potvrdilo se, že 
úspěch spočívá v kvalitním zadání, že mu 
bylo věnováno dostatek času. Ne jako někdy  
u dotačních titulů, kdy se do šesti měsíců musí 
něco rychle udělat a mít na to povolení. Stavbu 
vnímám jako pěkný příklad moderní architek-
tury a těší mě, že jsem tomu mohl pomoci. To 
je moje role, pomáhat a iniciovat. 

Jak to bylo v případě Bartolomějského 
návrší?
Příběh Bartoloměje je obdobný. Masákovci 
(ateliér Masák & Partner s.r.o.) jsou exce-
lentní ateliér, který se věnuje rekonstrukcím 
historických památek velmi profesionálně. Ti 
lidé jsou znalí, vědí, jak k věcem přistupovat, 
mají přirozený cit. Nejde o žádného dodava-
tele vytendrovaného na nejnižší cenu. Když tu  
v Kolíně byla porota ze Stavby roku, tak to 
velmi vnímali. Říkali, že ten celek dobře 
působí, protože je znát příjemná spolu-
práce mezi investorem, projektantem  
a zhotovitelem.

Jsou nějaké příklady architektonické 
proměny, které se vám v Kolíně nelíbí?
Když jsem do Kolína přišel, už tu stál bytový 
dům proti soudu, kde bylo z hlediska lokality 
daleko více potenciálu pro zajímavější archi-

tektonický návrh. Jednak zastínil pohled na 
věž chrámu, ale i z hlediska architektury tam 
byla větší možnost kvalitnějšího díla.

Jakou architekturu máte rád vy konkrétně?
Snažím se sledovat architektonickou scénu. 
Nejvíce evropskou, tu, která je nám inspiračně, 
kulturně i klimaticky nejblíže. Přesto mně 
stále nejvíce niterně oslovují některé stálice  
z doby, kdy jsem studoval. Je to např. japonský 
architekt Tadao Ando. Jeho stavby jsou velmi 
abstraktní, reagují na krajinu, na světlo, jsou 
primárně z pohledového betonu a skla. Nejsou 
tam skoro žádné barvy, jen povrchy – dřevo, 
beton, sklo. Většinou podstatnou část archi-
tektury tvoří výhled na „něco“ – na vodu, na 
zahradu. To mě hodně inspiruje, když sám 
něco tvořím. Pak jsem určitou dobu měl rád 
Daniela Libeskinda. Stavby od něj jsou emoci-
onálně divoké. Najednou člověk zažívá úzkost, 
strach, nějaké směřování, tlak. Pro bytový 
dům se nedají úplně využít, bydlení potřebuje 
praktickou stavbu. Ale v architektuře zážitek 
posouvá stavbu dál.

Vaše práce ve městě není na první pohled 
viditelná. Proč? 
V podmínkách komory architektů stojí, že 
městský architekt v daném městě nemůže pro-
jektovat, protože by při posuzování projektu 
šlo o střet zájmů. Je potřeba přijmout, že jde 
o práci méně nápadnou, že tvoříme něco pro 
další své kolegy. Že není potřeba za každou 
cenu všude cpát sebe sama, to tak prostě je. 

Mně to rozhodně nevadí. Moje role je poradní, 
expertní. Kromě malých věcí typu zábradlí 
před divadlem či piktogramů na zastávkách  
v Kolíně ode mě lidé asi více neuvidí.

Před pěti lety jste o sobě napsal do výběro-
vého řízení, že bohužel nejste Kolíňákem, 
ale že to může mít při práci výhodu v podobě 
nadhledu. Kým se cítíte teď?
Přiznám se, že nad takovou otázkou pře-
mýšlím často. Možná to bude znít jako klišé, 
ale jediná entita, se kterou jsem schopný se 
vnitřně identifikovat, je Evropa. Neumím se 
cítit jako Kolíňák ani jako Pražák. Pro mě to má 
celé mnohem širší kontext. Možná je to „pro-
kletí“ mé profese. Jsme schopni někam přijet, 
promýšlet vše do důsledků, hledat zdroje, cítit 
kontext a pak ... zase odjet. Skicu svého domu 
jsem si nakreslil už na škole. Myslím ale, že 
nikdy nenajdu místo, kde bych ho chtěl usadit. 

Co pro vás znamená vaše povolání?
Má mysl je hodně v budoucnosti. V podstatě 
vše, čím se zabývám, nyní neexistuje, a pokud 
vůbec, tak dosáhne naplnění a realizace až  
v budoucnu. Mám to stejně jako doktor, který 
je rád, že se mu uzdraví pacient a nepotřebuje 
za to mít cenu. Lékaři nám stále říkají: žijte 
zdravě, nepřejídejte se, hýbejte se. Také někdy 
marně, ale nepřestávají. A ani já nepřestanu. 
Nepřestanu některé věci sdělovat, obhajovat  
a prosazovat. To je smysl mé práce.

Hana Morová

„Řeka Labe je pro Kolín jeden z největších přírodních darů, které má. Řeky přinášely suroviny, produkty, ale také myšlenky. U řeky se můžeme rozhlédnout, uvolnit se ze spleti 
ulic a nadechnout se. Proto mne současná podoba nábřeží vedle železnice trápí. Vnímám to ale jako výzvu.“



MĚSÍC OBRAZEM

Městský úřad v Kolíně je tím nejpřívětivějším v celé České republice. Totoho skvělého ocenění se nám dostalo v rámci již šestého ročníku soutěže Přívěti-
vý úřad. Jejím cílem je mapovat a hodnotit kvalitu a přívětivost služeb nabízených městskými úřady obcí s rozšířenou působností. Město Kolín bylo oceněno 
zejména za aktivity v oblasti Smart City. Ocenění je výsledkem práce vedení města a všech zaměstnanců. Společně se podílejí na vytváření moderního úřadu  
a snaží se zlepšovat služby pro občany. Starosta Michael Kašpar jim za to poděkoval: „Tento úspěch je výsledkem koncepční a dlouhodobé práce vás všech a patří pře-
devším vám. Vím, že jsou situace, kdy práce na úřadě je leckdy mimořádně náročná, odpovědná, komplikovaná a nedoceněná. O to víc si vaší práce, která jde často nad rád 
rámec běžných povinnosti, vážím.“

Vítěz výtvarné soutěže o tom, jak zatraktivnit bývalou skládku na kolínském kopci Vinice, je již dávno znám, covid ale bohužel zabránil představit všechna díla, kte-
rá se této soutěže zúčastnila. Stalo se tak až první listopadový den v podnikatelském inkubátoru CEROP, kde byly všechny soutěžní práce vystaveny. Při prezentaci 
městský architekt David Mateásko, farář Ján Halama a administrátorka soutěže Hana Morová (vpravo na snímku) představili nejen vítězný návrh – Stromovou 
kapli od brněnského architekta Františka Nováka, ale také znovu připomněli, co vedlo město k tomu soutěž vypsat. Dát kopci, bývalé skládce na okraji Kolína, nový 
směr. „Pojem umění je široký, neohraničený, bezbřehý a na druhou stranu neuchopitelný,“ začal svoje povídání k vysvětlení výtvarných soutěží městský architekt David 
Mateásko, který vzápětí přiznal, že celá porota byla příjemně překvapena velkým množstvím zaslaných prací. Sešlo se jich sedmatřicet.

Uctění památky válečných veteránů v Kolíně proběhlo formou pietního aktu u památníku obětem 1. světové války 11. 11. přesně v 11 hodin položil u památníku 
obětem první světové války věnec starosta města Michael Kašpar spolu s dalšími zástupci města Kolína: Ivetou Mikšíkovou, Michalem Najbrtem, Petrem Kesne-
rem(na levém snímku) a zastupitelem Alešem Čermákem. Za Muzeum československé armády se zúčastnil pan Pavel Vladyka. Čestnou stráž drželi zástupci 
skautů, např. Martin Zoubek - Junák - český skaut, 1. středisko Kolín, z. s. Báseň „Na polích flanderských“ přednesla Martina Longinová. Fanfáru a večerku 
zahrál Martin Kratochvíl. 
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Medvědi z Borků odcestovali na údržbu. Několik týdnů bude bude řezbář pra-
covat na drobných opravách, tmelení a nátěru, poté se opět vrátí na své místo 
rozdávat radost.

Tradiční pietní akt k vzniku samostatného československého státu se konal u sochy T. G. Masaryka před kolínským gymnáziem. Zde vzdali nejen představitelé 
města, zástupci skautů, sokolů, Muzea československé armády, baráčníků, ale i veřejnost hold všem těm, kteří se zasloužili o vznik republiky. Květinu k památce 
prvního prezidenta položil také Vít Rakušan, poslanec Parlamentu ČR, který se zároveň jako první ujal slova. Poté následovaly krátké projevy zástupců dalších 
organizací a hostů, které zakončil starosta města Kolína Michael Kašpar. Celý pietní akt doprovázela Městská hudba Františka Kmocha Kolín.
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Z kolínské automobilky vyjely první vozy nového modelu, donedávna vyráběného jen ve Francii. Toyota Yaris, evropské Auto roku 2021, se teď montuje na stejné 
výrobní lince jako „trojčata“, s jejichž produkcí před lety automobilka začala. Zatímco výroba malých aut značek Peugeot a Citroën po letošním převzetí auto-
mobilky firmou Toyota Motor Europe pomalu končí, Aygo bude pokračovat a má představovat zhruba polovinu výrobní kapacity. V plánu je i další a trochu větší 
model této řady – Aygo X. Toyota Yaris nabízí benzínový i hybridní pohon a dodací lhůty jsou zatím čtyři až pět měsíců od objednávky. Aygo X prý bude možné začít 
objednávat v prosinci, k dodání by měl být koncem jara nebo začátkem léta.

26. října se v Ceropu konala porada starostů a setkání zástupců jednotlivých 
obcí ORP Kolín. V rámci setkání byla prezentace zaměřena na témata: Turistic-
ká oblast Kutnohorsko a Kolínsko, meziobecní spolupráce v kontextu budouc-
nosti odpadového hospodářství dle nového zákona o odpadech, nové povinnosti 
uložené obcím zákony o odpadech a o výrobcích s ukončenou životností, dotace 
– aktuální výzvy a další.
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ANKETA

Zdeněk Hejduk
Aplikaci využívám. Není pro mě nepostrada-
telná, čerpám i z jiných zdrojů, ale když vezmu 
mobil do ruky na delší dobu, vždy kouknu, co 
je v Kolíně nového, co se chystá, o čem třeba 
ještě nevím.

Ján Halama
Kolín v mobilu jsem si kdysi nainstaloval, ale 
vlastně jsem to nepoužil. Spoléhám se, že dů-
ležité věci jsou na Facebooku města.

Iva Čapounová
Nepoužívám ji, k čemu by mi byla? Auto 
nemám, takže neparkuji, autobusem nejez-
dím, program Kina 99 si najdu jinde a pro další 
informace, pokud potřebuji, si skočím na web 
Kolína. Ale vím, že ji používají známí.

Tomáš Kubále
Aplikaci používám. Koukám hlavně na zprávy 
z města a kalendář akcí. Akce, které mě zají-
mají, si uložím do svého kalendáře v mobilu  
a už na ně nezapomenu. Taky rozpis čištění 
ulic je fajn, jednou mě to zachránilo před od-
tažením auta. 

Petra Sekáčková
O takové aplikaci nevím, ale jsem v Kolíně 
teprve krátce. Než koukat do mobilu, raději 
chodím do přírody.

Ondřej Toman
V Kolíně používám parkovací aplikaci, kon-
krétní věci sleduji na Facebooku Kolína.  
O aplikaci Kolín v mobilu slyším poprvé.

Petr Hejcman
Využívám příležitostně. Pro rychlý přehled  
o dění ve městě je užitečná. Těším se, že časem 
aplikace umožní z programu akcí i rychlé pře-
směrování k nákupu vstupenek. Uvítal bych 
také doplnění o aktuální situaci v hustotě 
dopravy včetně napojení na kamerový systém 
i mapu dětských hřišť s fotografiemi a popisem 
vybavení.

Kalhous Milan
Nepoužívám ani o její existenci nevím. Takové 
věci nepotřebuju. 

Veronika Tomková
Používám a chodí mi průběžně zprávy o dění 
ve městě. Nedostáváme do schránky tištěný 
Zpravodaj města, a tak si ho můžeme přečíst 
přes tuto aplikaci. Jsem ráda, když vím, co se 
kde děje, co radnice podniká, komu položili na 
hrob věnec a jiné novinky. Vím, že přes Kolín  
v mobilu jde platit i parkování.

Roman Šulc
Kromě apky Můj vlak žádnou aplikaci nepou-
žívám. Přijdou mi zbytečné, šlo to i bez nich.

Petr Zavřel
Kolín v mobilu mám, ale dokázal bych si před-
stavit zpřehlednění a zjednodušení některých 
míst. Například u odboru sociálních věcí, kam 
je možné se prokliknout, když člověk zvolí 
okénko Životní situace. V záložce doprava 
by mohly být zmíněny aktuální uzavírky  
a omezení včetně map, doby trvání a popisu ...

Monika Moravcová
Městskou aplikaci používám kvůli novinkám  
z města. Přečtu si i Zpravodaj, protože bydlíme 
s rodiči a do domu dostáváme jen jeden výtisk. 
V aplikaci se dívám i na aktualizované odjezdy 
autobusů, a tak vím, zda konkrétní autobus 
do Sendražic má či nemá zpoždění. Je tam  
i spousta dalších informací. 

Iva Blümelová
Kolín v mobilu znám a využívám. I když už 
na radnici nepracuji, tak mám stále aktuální 
přehled. Když jsem měla v Kolíně na návštěvě 
kamaráda z Německa, tak mi hodně pomohla  
i část věnovaná památkám. Možná bych 
uvítala seznam restaurací a kaváren s telefon-
ními kontakty. 

 red.

Aplikace Kolín v mobilu je oficiální mobilní aplikací města. Od svého vzniku v roce 2013 prošla několika 
proměnami a počet uživatelů roste. Podrobnosti o ní uvádíme v rámečku dole. V anketě se na její využití 
ptáme náhodně oslovených Kolíňáků a Kolíňaček. Nejde o reprezentativní vzorek obyvatel města, jen  
o pokus získat několik odpovědí a názorů na užitečnost této služby pro konkrétní jedince.

Co aplikace KOLÍN V MOBILU nabízí uživatelům

* aktuální přehled kulturních, sportovních a společenských akcí, které se ve městě pořádají,
* novinky z Kolína – nejdůležitější aktuality z městského úřadu, jeho organizací a dalších 
    subjektů,
* jízdní řády MHD, aktuální situaci na jednotlivých linkách, přehled parkovišť a parkovacích zón,
* přehled jednotlivých odborů městského úřadu a další organizaci spolu s kontaktními údaji,
* encyklopedii Kolína pro občany i návštěvníky,
* informace o poskytovaných službách (sběrné dvory, separace odpadu, sportoviště, kino,
    galerie),
* možnost fotografování a následného reportování závad a nedostatků,
* SOS kontakty (záchranná služba, policie, hasiči, městská policie, nemocnice, místa 
    k nahlášení havárie plynu, vody či jiné nečekané události).

Statistika využití 
Aplikaci si zatím do svého chytrého telefonu stáhlo téměř 13 tisíc uživatelů, skokový přírůstek byl zaznamenán zejména na počátku doby co-
vidové v březnu 2020. Statistické údaje o využívání jsou anonymní, vyhodnotit lze jen požadavky uživatelů. Ukazuje se, že lidé v aplikaci nej-
častěji klikají na aktuální zpravodajství, dopravní informace, odjezdy MHD a kalendář akcí. Případné náměty na rozšíření a vylepšení aplikace 
zasílejte na marketing@mukolin.cz.

Pokud si chcete aplikaci stáhnout do mobilu, stačí 
ve vyhledávači Google Play či App Store zadat „Ko-
lín v mobilu“. Je zdarma.

22

POUŽÍVÁTE APLIKACI KOLÍN V MOBILU?



O ČEM SE MLUVÍ

DRUHÁ VÝHRA
O nevýhodném prodeji městských 

pozemků v průmyslové zóně Kolín-Šťáralka 
jsme na této stránce Zpravodaje psali poprvé 
letos na jaře. Prodej firmě COSS, spol. s.r.o., 
byl spojený s korupční kauzou Romana 
Pekárka, někdejšího místostarosty Kolína  
a později poslance ODS. Ten byl v roce 2012 
v odvolacím řízení u Vrchního soudu v Praze 
odsouzen za přijímání úplatku a zneužití pra-
vomoci veřejného činitele k pěti letům vězení, 
zákazu výkonu funkce v orgánech územní sa-
mosprávy a pokutě čtvrt milionu korun. Stal 
se tak prvním zákonodárcem České republiky 
odsouzeným ještě v době výkonu své funkce 
a město se pustilo do bitvy o neplatnost uza-
vřené smlouvy.

Argumenty byly jasné: prodej pozemků byl 
spojený s trestným činem, záměr nebyl předem 
zveřejněný na úřední desce (což měl na starost 
právě Pekárek) a konečně – sjednaná kupní 
cena patnáct milionů korun byla neobvykle 
nízká. Už první soudní znalec v rámci trest-
ního řízení s Pekárkem stanovil cenu těchto 
pozemků v rozmezí od jednačtyřiceti a půl 
do šestačtyřiceti milionů, druhý posudek 
(vypracovaný již v civilním řízení) stanovil 
hodnotu oproti ceně ve smlouvě na více než 
dvojnásobek. 

Jak jsme na jaře uvedli, Okresní soud  
v Kolíně dal městu za pravdu ve všech as-
pektech žaloby. Verdikt zněl, že město Kolín 
je stále vlastníkem předmětných pozemků  
a společnost COSS je povinna zaplatit městu 
náhradu nákladů řízení a zároveň zaplatit 
také státu náhradu nákladů řízení v plné výši. 
Firma COSS se všem proti rozsudku odvolala. 
„Je smutné, že i po více než deseti letech stále 
musíme řešit některé soudní spory, který vychá-
zejí z konání našich předchůdců na radnici,“ 
posteskl si tehdy starosta Michael Kašpar. „Ale 
jsme na dobré cestě.“ 

V době přípravy tohoto čísla Zpravodaje se 
ukazuje, že měl pravdu. První verdikt nedávno 
ve všech bodech potvrdil i pravomocný rozsu-
dek Krajského soudu v Praze. Přesto budou 
možná právní tahanice pokračovat. Firma 
COSS může podat dovolání k Nejvyššímu 
soudu, jakkoli je málo pravděpodobné, že by 
tím dosáhla popření shodného rozhodnutí 
soudů na obou stupních. Další věcí, která si 
vyžádá čas, je zajímavé rozhodnutí této firmy 
učiněné na sklonu roku 2014. Pozemky tehdy 
dala do zástavy. Zřízení zástavního práva na 
katastru odůvodnila obchodní půjčkou – přes-
něji zápůjčkou od olomoucké firmy Tarcu 2190 
s.r.o. Je přitom zajímavé, že uvádí půjčku ještě 
o tři a půl milionu vyšší, než byla kupní cena 
pozemků.

„Při změně majitele obvykle přechází 
zástava na nového nabyvatele,“ říká advokát 
Tomáš Kasal, který hájí zájmy města.  
„V tomto případě jde ovšem o neplatný prodej. 

Společnost COSS se právoplatným vlastníkem 
pozemků nikdy nestala, a proto ani nemohla 
platně zatížit pozemky zástavou ve prospěch 
třetí osoby. Zástavní věřitel by to měl uznat, 
neboť pravomocné rozhodnutí soudu určilo, 
že město Kolín vlastnických práv k pozemkům 
nikdy nepozbylo. Pokud to firma Tarcu neuzná 
v zákonem předjímané formě, budeme se muset 
nápravy domáhat soudně. Tím by se pak mohlo 
konečné vyřešení věci ještě protáhnout.“

PRAŽSKÁ: ČAS BĚŽÍ
Dvacet minut a dost. Nápis pod značkou 

zákazu stání v Pražské ulici to říká jasně.  
V úseku od pekařství Hankovec až po křižo-
vatku s ulicí Na Hradbách může na uvede-
nou dobu zaparkovat každý, kdo potřebuje. 
Bohužel se ukázalo, že velké množství řidičů 
tento omezený čas nerespektuje, automo-
bil zde odstaví i na několik hodin. Pro tyto 
hříšníky bude následující informace špatnou 
zprávou, ale ostatní řidiči ji jistě ocení.

Dobu parkování začne hlídat nově insta-
lovaný kamerový systém. Jde o tři kamery vy-
bavené softwarem, který je schopný rozpoznat 
registrační značku vozidla, vyhodnotit dobu 
jeho parkování a data o provinilcích poté pře-
dávat městské policii. Ta bude mít konečně 
v rukou nástroj, který může nepřetržitě ově-
řovat, jak řidiči daná pravidla respektují, což 
dosud nebylo proveditelné. 

Systém uvede od ledna do provozu kolín-
ská firma SPEL, a.s., která již ve městě insta-
lovala několik chytrých řešení. Záměrem není 
rozdat co největší množství pokut, ale zpří-
stupnit tuto lokalitu všem řidičům, kteří potře-
bují v centru Kolína na krátkou chvíli zastavit. 

red.

Nová technologie snad odradí řidiče, kteří nekoukají na hodinky a pletou si Pražskou ulici s neplaceným 
parkovištěm

Na pozemku zakoupeném hrubě pod cenou zatím nic nevyrostlo. Společnost COSS na něj jen zřídila zá-
stavní právo firmě Tarcu, údajně proti obchodní půjčce ve vyšší hodnotě, než za jakou pozemek pořídila.
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SPORTOVNÍ ODDÍLY SE PŘEDSTAVUJÍ

AEROBIK A FITNESS
ArenA Kolín
Přijímá po celý leden a po celé září chlapce 
a dívky ve věku 3–15 let nejen k tréninkům 
sportovního aerobiku, ale také k cvičením 
všestrannosti, zahrnujícím základní pohy-
bové dovednosti, kompenzační cvičení a jógu. 
Kontakt: Jana Baldová – 608 133 454

Fit Studio Energy Kolín
Kontakt: eva@fistudioenergy.cz

ATLETIKA
T.J. Sokol Kolín–atletika – Přijímá zájemce ve 
věku 5–11 let do přípravek vždy jen na začátku 
září elektronicky, v průběhu roku jen při uvol-
nění místa v tréninkové skupině (informace 
o volných místech na www.atletikakolin.cz 
v sekci Přípravky), od mladšího žactva po 
dospělé průběžně – nutná závodní perspek-
tiva. Kontakt: žactvo 12–15 let – Mgr. Jiří Ja-
koubek (721 774 456), dorost a junioři 16–19 
let – Mgr. Antonín Morávek (732 107 017), 
dospělí – Jiří Robovský (724 600 587)

BASKETBAL
Basketball Club Kolín – Přijímá celoročně 
zájemce ve věku 3–15 let. Kontakt: Lucie Ve-
torová 720 434 577, David Machač 777 206 
987, e-mail: machac@bckolin.cz

BOJOVÉ SPORTY
Taehan Kolín
Věnuje se taekwondu WT, přijímá průběžně 
formou zkušebních tréninků v tělocvičně 
gymnázia v Po a St zájemce ve věku 5–8 let 
(od 15.15), 9–12 let (od 16.00) a nad 13 let 
(od 17.00). Tréninky vede trenér české re-
prezentace, jihokorejský mistr Lee Youn Jae. 
Kontakt: www.taehantkd.com, 608 76 75 56; 
e-mail: dojang@taehantkd.com

Ju-Jutsu Kolín
 Kontakt: ju-jutsu.kolin@seznam.cz

CYKLISTIKA
Expres CZ Tufo Team Kolín 
Přijímá zájemce od 10 let na dětských závo-
dech Cyklotour 2022 (www.cyklotourkolin.
cz). Vítá starší svěřence, kteří si již prošli 
sporty, které rozvíjejí jejich motoriku (atletika, 
gymnastika, míčové hry...). Kontakt: Martin 
Řehák, 728775183, rehak@cyclingagency.cz, 
www.exprescz-tufo.cz

TJ Agro Kolín – oddíl cyklistiky 
Přijímá průběžně zájemce z řad dospělých. 
Kontakt: http://agrokolin.717.cz/, 
agro.kolin@seznam.cz, 724 031 731

FLORBAL
FBC Pitbulls Kolín 
Přijímá zájemce od předškolní minipřípravky 
po dospělé přímo na trénincích, nováč-
kům půjčí i hokejky a brankářské vybavení. 
Kontakt: fbckolin@e-mail.cz, 603 193 245 
(Petr Cícha, předseda), 723 667 486 (Jindřich 
Smejkal, místopředseda), http://www.fbcpit-
bullskolin.cz/treninky/)

Sport Kolín 
Kontakt: Josef.musil@osju.eu 

FOTBAL
SK Sparta Kolín 
Přijímá zájemce ve věku 6–19 let individuálně 
na trénincích (Út a Čt 16.00–17.00). Na násle-
dujících kontaktech si lze nezávazný trénink 
domluvit. Kontakt: Jan Pikner – 725 137 945, 
pikner71@seznam.cz, Mgr. Vladimír Zeman - 
724 125 375

Štítarský SK 
Přijímá zájemce ve věku 5–18 let v průběhu 
celého roku. Stačí přijít na trénink a domluvit 
se. Více na webu www.stitarskysk.cz v kalen-
dáři). Kontakt: stitarskysk@seznam.cz

TJ Sokol Sendražice 
Kontakt: vaclav.uhlir@gmail.com

Malý fotbal Kolín 
Kontakt: jiri.gac@seznam.cz 

FUTSAL
SKP Kolín – Přijímá děti ve věku 6–7 let, pří-
padně dospělé hráče. Kontakt: děti – Josef 
Benc, 724 843 530, dospělí – e-mail: pred-
seda@futsalkolin.cz

HASIČSKÝ SPORT
SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů 
Zibohlavy 
Přijímá do týmů ml. žáků a st. žáků průběžně 
po dohodě na tréninku. Kromě tréninků 2x 
týdně jsou v sezóně o víkendech závody, lze jen 
obtížně kombinovat s jiným sportem. Kontakt: 
Petr Beneš, 604 802 482, Benes.net@seznam.
cz, www.sdhzibohlavy.cz

SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Sen-
dražice, kontakt: sdh.sendrazice@gmail.com 

Hasičský sportovní klub Kolín 
Kontakt: dalibor.zeman@sck.izscr.cz 

HÁZENÁ
Handball Club Kolín – přijímá zájemce ve 
věku 6–15 let celoročně na kterémkoli tré-
ninku. Kontakt: 776 694 480, 
admin.hckolin@centrum.cz, www.hc-kolin.cz 

HOROLEZECTVÍ
HO Lokomotiva Kolín 
Kontakt: kolar.strechy@gmail.com  

JEZDECTVÍ
Stáj Václav Kolín – Přijímá zájemce od 7 let 
(Po–Pá 14.00–17.00). Kontakt: Václav Drbal 
(602373054), e-mail: vaclav.drbal@volny.cz

JUDO
Start Kolín – Nábor zájemců ve věku 4–6 
a 7–9 let probíhá v polovině září s počátkem 
nového školního roku. Přihlášky jsou přijí-
mány již od jara daného roku, neboť zájem je 
vysoký a počet uchazečů je omezen. Kontakt: 
Břetislav Olexa (e-mail: olexa@judokolin.cz, 
telefon: 724 27 38 36)
Sport Kolín – Kontakt: Josef.musil@osju.eu 

KORFBAL
Vembloud korfbal club Kolín – Přijímá 
zájemce kdykoliv na tréninku dané věkové ka-
tegorie (minižáci 6–10 let – St 17.00–18.30 
– OA Kolín, ml. žáci – Po 16.30–17.30 a Čt 
16.30–18.00 – 4.ZŠ, st. žáci – Po 17.00–18.30 
– OA Kolín a Pá 18.00–19.30 – nová sportovní 
hala). Kontakt: Zdeněk Milichovský, 777 854 
701, zdenek.milichovsky@centrum.cz, www.
vkckolin.cz

KUŽELKY
T.J. Sokol Kolín – oddíl kuželek – Přijímá 
zájemce od 14 let průběžně, organizuje také 
soutěž čtyřčlenných amatérských družstev  
a i zde rád uvítá nové zájemce (https://nerko-
lin.websnadno.cz/). Kontakt:  https://sokolin.
webnode.cz/kontakt/

KYNOLOGIE
Kynologie – ZO Kolín – Kontakt: zkokolin.
borky@seznam.cz 

Sportovní komise Rady města Kolína připravila přehled všech sportovních klubů a oddílů na území města, 
nabídku jejich činnosti a kontakty k lepší orientaci, kde a za jakých podmínek se mohou děti a mládež spor-
tu věnovat. Pokud máte zájem o to, abyste vy sami či vaše děti mohli sportovat, využijte níže uvedených 
informací. Sportovní kluby i oddíly jsou připraveny se vám věnovat.
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LEDNÍ HOKEJ
SC Kolín – Přijímá zájemce ročníku 2014  
a mladší od září do března na trénincích 
náboru na zimním stadiónu (rozpis na www.
sckolin.cz/images/rozpisledu.pdf, tréninky 
náboru jsou označeny N). Děti nemusí umět 
bruslit. Na první hodiny potřebují brusle, 
helmu a chrániče na kolena a lokty. Po začle-
nění se do tréninku malých hokejistů klub 
nabízí možnost zapůjčení hokejové výstroje. 
Kontakt: Josef Hasil, josef.hasil@sckolin.cz, 
606 213 404

LETECTVÍ A PARAŠUTISMUS
Aeroklub Kolín – Přijímá zájemce od 12 let po 
dospělé celoročně, ideální je zahájit přes zimu 
teorií. Rozhodně nejde o sport drahý, jak si 
většina lidí myslí. Kontakt: pro letecké sporty 
Václav Sehnal, sehnalv@seznam.cz,  724 069 
641, pro parašutismus Karel Hartig, 723 583 
822, www.lkko.cz nebo www.aeroklub-kolin.
cz  

LODNÍ MODELÁŘSTVÍ
KLoM Kolín – modelářský klub 
Kontakt: pesek.ing@seznam.cz 

MOTORISMUS
Yamaha Čepelák racing club v AČR – Věnuje 
se motokrosu. Kontakt: jiri-cepelak@seznam.
cz, 777 216 268

PÉTANQUE
Sport Kolín – Kontakt: Josef.musil@osju.eu 

PLAVÁNÍ
Sportovní oddíl plavání Kolín – Přijímá děti 
do 8 let do plaveckých přípravek 2x ročně 
(prosinec/leden, červenec/srpen) elektro-
nicky, starší po domluvě na tréninku. Kontakt: 
www.sopkolin.com

RYBÁŘSKÝ SPORT
ZO ČRS Kolín – Kontakt: kar.kar@seznam.cz 

SPORT PRO VŠECHNY,VŠESTRANNOST
Asociace sportu pro všechny TJ Agro Kolín 
Přijímá zájemce podle kategorie: rodiče  
a děti (hala Bios 3.ZŠ – Út a Čt 16.15–17.15), 
předškolní žactvo (hala Bios 3.ZŠ – St 16.00–
17.00), starší ženy (1. ZŠ – Po 19.00–20.00), 
ženy (4. ZŠ – Po 18.00–19.00, Čt 18.30–
19.30, 5.ZŠ – Po a Čt 19.00–20.00). Kontakt: 
736 467 568, sarka.korejtkova@seznam.cz  

T.J. Sokol Kolín – oddíl všestrannosti 
Kontakt: ztyrsova@sokol.eu

TJ Sokol Sendražice
 Kontakt: vaclav.uhlir@gmail.com 

Orel Jednota Kolín 
Kontakt: kyjovsky@hecht.cz 

T.J. Sokol Kolín – oddíl sportovní gymnastiky 
V kategorii dívek od 4 let bude nábor na konci 
letních prázdnin, v kategorii chlapců od  
5 let je 5 volných míst. Nábor u cvičení rodičů  
s dětmi od 1 roku (cena 80 Kč/hod.) je přímo 
na cvičení (Po 9.00–9.50 a 10.00–10.50), 
stejně jako u cvičení dospělých (Po a Čt 
19.00–21.30). Kontakty: dívky – A. Bartošová 
– 603 104 007, chlapci a dospělí – V. Bareš – 
732 327 424, baryonov@seznam.cz, rodiče  
s dětmi – R. Čermáková – 603 953 341, www.
sg-kolin.cz, fcb: TJ SOKOL KOLÍN – Spor-
tovní gymnastika

SPORTOVNÍ STŘELBA
Sportovní střelecký klub Kolín 
Kontakt: sskkolin@centrum.cz

ČSS z.s. – SSK DDM Kolín 
Kontakt: jiri.mejda@gmail.com 

STOLNÍ TENIS
ST Euromaster Kolín 
Přijímá zájemce optimálně ve věku 6–10 
let, ale šikovné a nadšené v každém věku na 
trénincích (Po a St 16.15–17.30 v herně Na 
Výfuku 42, vedle Restaurace u Pavlíčků). 
Kontakt: pilner@post.cz, 606 381 135, www.
steuromaster.cz/ 

Stolní tenis Kolín – přijímá po telefonické 
dohodě mládež ve věku 10–16 let formou 
zkušební účasti na tréninku (Čt 16.30). Hraje 
se nejen soutěžně, ale i pro radost z pohybu. 
Kontakt: 725 993 310

TJ Labe Kolín oddíl invalidních sportovců 
Kontakt: riha.vlastimil@seznam.cz 

ŠACHY
T.J. Sokol Kolín – oddíl šachu 
Přijímá hráče juniorského věku a dospělé, 
pro děti funguje kroužek při DDM Kolín  
a při ZŠ v Kouřimi. Kontakt: oddíl – lfranc@
cmail.cz, DDM Kolín – www.ddmkolin.cz/
krouzky/318-sachovy-krouzek, ZŠ Kouřim – 
https://skolakourim.cz/dokumenty/

TJ Sokol Sendražice 
Kontakt: vaclav.uhlir@gmail.com 

TANEČNÍ SPORTY
Taneční klub B. Matiáše 
Přijímá po domluvě v průběhu celého roku 
zájemce od 12 let k tréninkům standardních  
a latinskoamerických tanců. Kontakt: romana.
podhrazska@seznam.cz, 607 866 349 

Duende taneční studio Kolín 
Kontakt: info@duendekolin.cz 

TK CrossDance 
Kontakt: nada.eretova@seznam.cz 

Dance Club Inferno 
Kontakt: zakova@dcinferno.cz 

TENIS
LTC Kolín 
Přijímá zájemce od 5 let v květnu a červnu ve 
dvouměsíční „sportovní školičce“. Zájemci 
si nezávazně vyzkouší tréninky s důrazem 
na výuku základní tenisové techniky i na 
všestrannou pohybovou průpravu. Další 
možností jsou dětské prázdninové kempy 
pro pokročilé hráče i začátečníky. Kontakt:  
Mgr. Jindřich Synek ml., tel. 606 153 513, 
synek.j@ltckolin.cz, www.ltckolin.cz

PTA Kolín 
Přijímá děti od 4 let, mládež i dospělé. Nábor 
dětí probíhá vždy v září formou tenisové ško-
ličky, v měsících září a duben se zahájením 
letní a zimní sezóny či po domluvě kdykoliv. 
Kontakt: recepce tenisového areálu 321 405 
305, recepce@pta-kolin.cz, hlavní trenér 606 
620 457

TURISTIKA
KČT Lokomotiva Kolín
Kontakt: lokomotivakolin@centrum.cz 

Klub českých turistů Kolín 
Přijímá zájemce o pěší, cyklistickou, lyžařskou 
a vysokohorskou turistiku. Kontakt: Jan Kej-
klíček – 732 948 433, csi.kolin@seznam.cz, 
www.kct-kolin.kvalitne.cz

Klub kolínských turistů
Akcí klubu se mohou účastnit i nečlenové. 
Kontakt: iva.blumelova@seznam.cz, 723 470 
705 (odpoledne nebo večer, po pracovní době)

TJ Agro Kolín – turistický oddíl Poutníci  
Kontakt: jiri.mracek@centrum.cz 

VODNÍ SPORTY
Klub vodních sportů Kolín – Sandberk  
Kontakt: sramek31@seznam.cz 

SK Fortuna Kolín 
Kontakt: svetlik@seacz.cz 

Vydra Kolín 
Kontakt: j.kopacek@centrum.cz 

Orel Jednota Kolín 
Kontakt: kyjovsky@hecht.cz 

VOLEJBAL
SK Volejbal Kolín – Přijímá zájemce od 4 let 
po dohodě v průběhu celého roku. Kontakt: 
www.skvolejbalkolin.cz 

TJ Agro Kolín – oddíl volejbalu 
Kontakt: volejbal.kolin@volny.cz 
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TIPY A RECENZE

PO HUDBĚ KŘÍDLA
Ptačí domek od nizozemské spisovatelky 

Evy Meijerové je románovou biografíí Len Ho-
wardové. Len byla úspěšnou houslistkou a roz-
hodla se opustit kariéru v londýnském orches-
tru. Přestěhovala se do domku na venkově, kde 
strávila zbytek svého života a své dny zasvětila 
zkoumání ptáků. Nebyla studovaná bioložka, 
ale v padesátých letech minulého století se 
stala ornitologickou průkopnicí. Pozorovala 
ptáky, zaznamenávala jejich povahu i zvyky  
a své poznatky sepsala do mnoha článků  
a dvou populárních knih (Ptáci jako jedinci  
a Život s ptáky). 

Kniha Evy Meijerové nenabízí jen fakta 
ze života Len Howardové – mísí je s fikcí,  
s příběhy z jejího díla a vzpomínkami vesni-
čanů. Představuje čtenáři významnou a silnou 
osobnost, která našla smysl života a žila podle 
svého, i když nikdy nedosáhla uznání, jaké 
jí patřilo. Pro ilustraci – svůj domek odká-
zala Len Howardová Sussexskému přírodo-
vědnému ústavu, který jí slíbil, že z něj udělá 
útulek pro ptáky. Ten se ale nikdy neotevřel. 
Místo toho dům prodali a nový majitel dal 
hned vykácet většinu okolních stromů, na 
zahradě zůstal jen starý dub. Len je pohřbena 
v bezejmenném hrobě na hřbitově za domem. 

Libuše Vodičková

POUČNÉ OHLÉDNUTÍ 
Nové dílo Jiřího Padevěta Kronika pro-

tektorátu zachycuje období od 14. 3. 1939 do  
14. 5. 1945 a patří k významným nakladatel-

ským činům vydavatelství Academia. Na více 
než osmi stovkách stran zachycuje nejdůleži-
tější události uvedené doby. Věnuje se repre-
sím, holokaustu, státní a okupační správě, 
kolaboraci i bojovým operacím a odboji. Zahr-
nuje ale také kulturní události a reálie všedního 
života. Text doplňuje množství fotografického 
a obrazového materiálu, jmenný, místní i před-
mětný rejstřík a také seznam pramenů, z nichž 
autor čerpal. Kronika protektorátu je určena 
nejen znalcům a badatelům, ale také všem 
čtenářům, které zajímají události v tehdejším 
Československu. V knize nechybějí ani dobové 
materiály týkající se města Kolína a okolí.

Petr Král

PAMĚTI ŠERMÍŘE 
Páni z Kolína. Touto skupinou historického 

šermu prošly za dobu její existence desítky 
členů a ve městě ji zná snad každý. Veřejné 
akce, ať již jde o rekonstrukce historických 
bitev v areálu za jízdárnou, šermířské turnaje 
na náměstí či historické dny na ostrově, měly 
během let diváků nepočítaně. Kniha Obrazy 
jedné historie, která vyšla k 30. výročí zalo-
žení skupiny, popisuje nejen zmíněné bitvy  
a turnaje, ale i méně známé aktivity kolínských 
šermířů. Do značné míry jde o autobiografii 
a osobní výpověď autora knihy a zakladatele 
Pánů z Kolína Mirka Horáčka. Spíš než o fak-
tografickou kroniku jde o knihu plnou příběhů 
a zákulisních historek. Překvapí četné hosto-
vání Pánů z Kolína na českých hradech, jejich 
zahraniční angažmá a nepochybně i úctyhodná 
filmografie zakončená pohádkou Karla Janáka 
Jak si nevzít princeznu, na kterou se můžeme 
těšit o vánocích. Vázaná publikace, kterou 
vzorně graficky upravila členka souboru Klára 
Svobodová, má 175 stran, množství barev-

ných fotografií a je doplněna i QR kódy od-
kazujícími k videím na YouTube. Knihu spon-
zorovalo město Kolín, přednostně je určena  
k propagaci spolku i města, ale objednat ji 
bude možno i na webu Pánů z Kolína. 

Vladimír Sládek
 

PANDA V NESNÁZÍCH
Pokud patříte k těm, kteří na Vánoce ob-

darovávají své blízké a přátele knihou, zkuste, 
v případě dárku pro ženu sáhnout po knize 
Panda v nesnázích od Markéty Lukáškové. 
První dějová linie knihy, příběh pětadvaceti-
leté Terezy, přezdívané kvůli pigmentovým 
skvrnám ve tváři Panda, je zasazen do součas-
nosti. Chtěla by se vdát, ale místo toho se vrací 
zpátky do svého dívčího pokojíčku. Tereza 
píše diplomovou práci o Marii, jejíž příběh – 
druhá dějová linie – se odehrává v padesátých 
letech, v době udávání, zavírání a nelidského 
týrání nepohodlných občanů. Třetí linkou je 
příběh Tereziných rodičů, prožívajících po 
víceletém manželství krizi, která se asi vyhne 
málokomu. Plusem knihy  je pro mě vhled do 
povahy člověka, který trpí úzkostnou poru-
chou, má nízké sebevědomí a celkově si nevěří. 
To jsou přesně problémy řady nejen mladých 
lidí dnešní doby a já jsem jenom ráda, že se  
o tom píše a že to autorka zasadila do příběhu 
Terezy. Co mi naopak přišlo nejděsivější  
a hodně realistické, byly pasáže týkající se Te-
reziných rodičů. Jako celek vše každopádně 
dává smysl a kniha se četla skvěle. Teď už mám 
na nočním stolku další knihu autorky, která 
je pro mne novým objevem současné české 
literatury, s nevšedním názvem Majonéza  
k snídani. Na letošním Světu knihy patřila  
k ženským hitům, tak se na ni těším.

Hana Morová
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KAM NA VÝLET

Vrcholovou partii návrší Panák (někdy 
také Žďáňák) nad obcí zaujímá výrazná ost-
rožna oválného tvaru o rozloze 10 ha. A právě 
na ní se kdysi rozkládalo zmíněné raně stře-
dověké hradiště, datované zatím pouze jen 
nahodilými nálezy keramiky z 9. až 10. století. 
Ta byla objevena při rozvážení valů na severní 
straně kopce v letech 1940–41, když se stavěla 
současná přeložka silnice 2/I z Kutné Hory do 
Prahy. Jako poslední v terénu patrný pozůsta-
tek hradiště se dochovaly dvě linie opevnění, 
probíhající po zalesněném jižním a jihozá-
padní svahu, kde se fortifikace obloukovitě 
stáčí po vrstevnici. Pozornému pozorovateli 
jistě tyto terénní vlny neuniknou a pátrat po 
nich můžete během výstupu dvojitou serpen-
tinou bývalé císařské silnice. Ta původně  
v těchto místech vedla přímo, ale protože 
bylo pro povozy velmi obtížné zdolávat převý-
šení 80 metrů na tak krátkém úseku, v letech 
1840–44 byla nákladem majitele zásmuckého 
panství hraběte Leopolda ze Šternberka takto 
zakroucena. Na památku tohoto záslužného 
počinu, který usnadnil cestu všem kolemjdou-
cím, byl na vrcholu kopce, kde se rozkládala 
akropole hradiště, odhalen pomník, který ale 
vzal za své v roce 1935. V tom roce totiž začala 
výstavba nového monumentálního památníku 

prvorepublikovému ministerskému předse-
dovi Antonínu Švehlovi.

Pro jeho stavbu bylo vybráno symbolické 
místo, které pohledově ovládá značnou část 
Kouřimska, nazývaného v té době Prokůpkův 
kraj podle Švehlova přítele, statkáře a vý-
znamného agrárního politika Jana Antonína 
Prokůpka (rodáka z Kutlíř u Kolína). Stavbu 
pomníku podle návrhu architekta Otakara 
Koutského iniciovala mládež agrární strany 
(Republikánské strany zemědělského a malo-
rolnického lidu), tehdejší nejsilnější politické 
strany v Československu. Finanční náklady 
byly hrazeny z příspěvků agrárníků a hospo-
dářských záložen. Památník tvořil železobe-
tonový polokruh dlouhý 25 metrů, podepřený 
šesti sloupy z žernovské žuly, na kterém byl 
umístěn nápis: TĚM, KDO SE ZASLOU-
ŽILI O HOSPODÁŘSKOU A POLITICKOU 
SVOBODU ZEMĚDĚLSKÉHO LIDU. Na 
každém sloupu byla připevněna bronzová 
destička se jménem zasloužilého činovníka 
agrární strany a uprostřed byl umístěn dvou-
metrový blok z leštěné žuly s bustou Anto-
nína Švehly od akademického sochaře Cyrila 
Zatloukala.

V roce 1939 fašistický režim památ-
ník zrušil a nechal odstranit všechny nápisy  

i bustu Antonína Švehly. Po skončení války 
pak bylo jeho torzo změněno na Památník 
obětem fašismu Kolínska, Českobrodska 
a Kouřimska, slavnostně odhalený 6. čer-
vence 1946. Na uprázdněný žulový obelisk 
byla vyryta jména převážně židovských obětí 
z našeho okresu. Po roce 1948 byla tato 
jména na obelisku zabroušena a nově na 
něm byl vytesán jen obecný nápis: OBĚTEM 
NACISMU A PADLÝM BOJOVNÍKŮM ZA 
SVOBODU 1938–1945. Na betonový oblouk 
byl umístěn nápis: VÁM, KDOŽ JSTE PRO 
VLAST TRPĚLI A UMÍRALI, Z VDĚČNOSTI 
NÁRODU NA PAMĚŤ A K VÝSTRAZE, od-
straněný v roce 1982, kdy se vedly spory o pře-
místění památníku do Kolína, neboť s místem 
umístění neměl podle tehdejší vládnoucí moci 
žádnou přímou spojitost. Obyvatelé Ždánic 
se však vůli stranických orgánů vzbouřili  
a nesouhlasili s přemístěním pro ně stále Šve-
hlova památníku. Stavba tak zůstala na svém 
původním místě a zachovala si i svou původní 
podobu. V současné době ale památník nemá 
majitele a chátrá. Protože stojí na pozemcích 
obce, tato zajišťuje alespoň jeho nejnutnější 
údržbu.

text a foto: Roman Šulc
www.cestyapamatky.cz

Při poslední reorganizaci státní správy v roce 2007 se po odtržení Černokostelecka stala nejzápadnější 
výspou okresu Kolín vesnice Ždánice. Choulí se pod příkrými svahy táhlého zalesněného hřbetu, tvořícího 
přirozenou hranici Kouřimska, jehož výška se pohybuje okolo 400 metrů. Lidé se v tomto místě usadili vel-
mi dávno, jak dokládají četné archeologické nálezy, a dokonce si zde vystavěli opevněné hradiště. Na něj se 
můžete vydat z malého parkoviště u kostela sv Havla na samém konci vsi po zelené turistické značce.

„Ždánický pomník se za století své existence stal symbolem nejen první republiky, ale i odporu proti fašistické okupaci a komunistickému násilí, což tehdejší režim neviděl 
rád,“ dodává regionální historik Jan Psota.
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OSOBNOST KOLÍNSKA

Bedřiška Reichnerová

* 30. 9. 1893 Úsov (u Mohelnice)
† 12. 11. 1916 Praha

Na novém židovském hřbitově v Kolíně 
stojí ve druhé řadě nezvyklý secesní náhrobek 
Bedřišky Reichnerové. Je v něm zakompono-
ván plastický reliéf lyry, nasvědčující tomu, že 
se jednalo o umělkyni. Z fotografie vyvedené 
v keramickém oválu na nás hledí zasněné 
hluboké oči mladé ženy, které nebylo dáno 
naplnit svůj životní osud. 

Bedřiška se narodila v rodině Richarda 
Reichnera (1865–1942), tehdy pravděpo-
dobně člena mohelnické židovské obce, a jeho 
manželky Rivy Epsteinové (1873–1944). Asi 
v roce 1907 rodina Reichnerových přichází 
do Kolína, když se otec Richard stal kanto-
rem zdejší židovské obce. Vedl společné mod-
litby a zpíval v synagoze. Pro svou skromnost  
a horlivost se těšil všeobecné úctě. Reichne-
rovi bydleli v ulici Na Hradbách čp. 126.

Maminka Riva se narodila v Rusku, její 
otec byl úředníkem paroplavební společnosti 
v Oděse. Rivin bratr Michael byl hercem ve 
Vídni. Olga Epsteinová, sestra Rivy, se pro-
vdala za obchodníka s obuví Zikmunda Haase 
a v Brně se jim narodili synové Pavel a Hugo. 
Jak Hugo Haas (1901–1968), známý filmový 
režisér a herec, tak také Pavel Haas (1899–
1944) již jako chlapci navštěvovali v Kolíně 
své příbuzné. Zvláště budoucího skladatele 
Pavla Haase zaujala zdejší synagogální hudba. 
Teskné, a přitom vášnivé židovské písně, 

zpívané strýcem Richardem v synagoze, 
hluboce zapůsobily na vnímavého chlapce. Ži-
dovská melodika se nakonec stala nevtíravou 
součástí jeho hudebních kompozic. 

Bedřiška Reichnerová, absolventka jed-
noročního obchodního kurzu v Kolíně (1908), 
zdědila po otci hudební vlohy a zpěv se jí stal 
osou života. První zprávy o jejích veřejných 
vystoupeních máme v souvislosti s koncer-
tem Brněnského mužského pěveckého spolku 
(Brünner Männergesangverein) v Olomouci 
roku 1912. Patrně v této době navštěvovala 
hudební školu spolku, kde Sigmund Auspitzer 

vedl třídu operního zpěvu. Auspitzer v násle-
dujícím roce doporučil Reichnerovou Alexan-
dru Zemlinskému, hudebnímu řediteli Nového 
německého divadla v Praze. Tam zpívala např. 
v opeře Parsifal od Richarda Wagnera. V Praze 
také dále studovala operní zpěv u zpěvačky  
a pedagožky Ludmily Procházkové-Neuma-
nnové, která vyškolila řadu úspěšných pěvců. 
Sama zpívala v Novém německém divadle  
v Praze, ve Vratislavi a Brunšviku. 

V roce 1914 začala další etapa kariéry 
Bedřišky Reichnerové. Nejdříve v červenci 
vystoupila na zkoušku v Národním divadle 
jako Mignon ve stejnojmenné opeře Ambroise 
Thomase. Angažmá obdržela v září téhož 
roku, ale v konkurenci významných sopranis-
tek (Horvátová, Ungrová, Šlechtová, Miřiov-
ská aj.) nemohla svůj nepochybný talent plně 
rozvinout. Drobná postava „osobně půvabné 
a milé“ mladé zpěvačky a lehký, technicky 
vyspělý hlas ji předurčovaly zejména pro ko-
loraturní a subretní role. Kritiky oceňovaly její 
hlasový fond a možnosti jeho další kultivace, 
vytýkaly např. přílišný sentiment. Reichne-
rová se také účastnila koncertů chrámové 
hudby v kostele sv. Jindřicha v Jindřišské 
ulici na Novém Městě pražském nebo během 
první světové války koncertů na podporu vá-
lečných vdov a sirotků. Z Národního divadla 
odešla krátce před svou smrtí koncem sezony 
1915/1916. Zemřela nečekaně po krátké 
nemoci na srdeční vadu ve věku 23 let.

PhDr. Miroslava Jouzová, Ph.D

Náhrobek Bedřišky Reichnerové na novém židov-
ském hřbitově v Kolíně. Foto Jaromír Novotný

Bedřiška Reichnerová v úloze Mignon, asi 1914
Foto: archiv Regionální muzeum v Kolíně
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Rodák z Jičína vystudoval Vysokou školu 
chemicko-technologickou v Praze. Do Kolína 
se s manželkou, která je praktickou lékařkou, 
přistěhovali koncem let sedmdesátých. Čekala 
ho zde práce v laboratoři Korama. Životní 
výhybku mu přehodila sametová revoluce. 
Stal se spoluzakladatelem Občanského fóra 
v Kolíně, později působil v ODS, byl jmeno-
ván ředitelem Úřadu práce Kolín. Dnes už je 
bez politických ambicí. Rád si přečte páteční 
Lidovky, zprávy sleduje na ČT i na Nově, se-
rióznost informací si prý dokáže přebrat. „Už 
to se mnou necloumá. S opravdovým zájmem se 
v ČT koukám už jen na soutěž Kde domov můj 
s moderátorem Hámou, což považuji za projev 
duševní hygieny.“

Hodně toho v životě viděl. Posledních 
dvacet let jezdili s manželkou po světě. Zjistili, 
že kdekoliv je možné si pronajmout malé pla-
vidlo a poznávat svět z jeho paluby. Vyzkou-
šeli to snad šedesátkrát. Evropské řeky jim 
nestačily, na řadu přišly i vodní toky v Kanadě  
a Austrálii. Své zkušenosti popsal Josef Blecha 
na webu www.canalboating.cz i v knize Dvacet 
let na vodních cestách, která vyšla v roce 2019. 
V podstatě současně vyšla autorovi i první 
detektivka Mrtvá v lužním lese. Obě vydalo 
nakladatelství Mare-Czech, které se věnuje 
lodní plavbě. Nutno podotknout, že i ta detek-
tivka měla s vodou mnoho společného a vyšla 
v edici Lodě & napětí. Druhá Blechova detek-

tivka s názvem Smrt bezdomovců je nyní před 
vydáním a třetí se rodí. Autor nepíše snadno, 
děj hodně promýšlí a texty často přepisuje, 
připravit knihu každé dva roky je však slušné 
tempo. „Snažím se vycházet z reálné policejní 
práce a z prostředí kolínského regionu. Nesdí-
lím současné nadšení pro severské detektivky. 
Mám rád normálnější záležitosti,“ komentuje 
autor svůj vztah k žánru. Když píše, tak moc 
nečte. V knihovně si občas půjčí některý ze 
středověkých kriminálních příběhů od popu-
lárního Vlastimila Vondrušky, pro knihu sem 
tam sáhne i do některé z městských kniho-
budek. Svého psa pojmenoval Eileen – podle 
lvice z knihy Čisté radosti mého života od Jana 
Šmída. Proč vlastně začal psát? „Asi jsem po 
sobě chtěl nechat nějakou stopu.“

V minulosti stál Josef Blecha za dvěma 
velkými, leč nerealizovanými kolínskými pro-
jekty. Přemístění Úřadu práce do budovy bý-
valého velitelství na náměstí Republiky bylo 
slibně rozpracováno, ale ve finále nedostalo 
podporu shora. Budova na náměstí byla pak 
prodána do soukromých rukou a zůstává 
dodnes prázdná. Radost z toho nemá. Nevyšlo 
ani zřízení maríny u Kmochova ostrova. 
Pro instituce, které měly přístav financovat, 
nebyla zřejmě ta správná doba a společenská 
nálada. Na místě zamýšleného přístavu je 
dnes jen sezónně užívané molo pro šlapadla. 
Radost mu nedělá ani před pár lety zbudované 
sakurové náměstíčko před jeho domem ve Slu-
neční ulici. Devětadvacet zemních svítidel mu 
v noci svítí do oken a není divu, že úpravu po-
važuje za dílo šíleného architekta.

Navzdory všemu se Blechovým Kolín jako 
město zamlouvá. Oceňují jeho přiměřenou ve-
likost, dobré vlakové napojení i okolní písáky. 

K vodě na Hradišťko chodí s partou v létě každý 
den. Patří mezi příznivce koncertů Kruhu 
přátel hudby i Otevřené ulice, jako jediní své 
generace chodili i do tančírny Duende. 

Muž s brýlemi a knírkem a šestinásobný 
dědeček se pravidelně uchyluje k malým po-
těšením a psaní. Svoji kávu pije z hrníčku  
s vymalovaným majákem a plachetnicí. Občas 
se promění v kuchaře a uvaří čínskou spe-
cialitu nebo některou z krémových polévek. 
Rád se zastavuje a mluví s lidmi. Jeho osobní 
výhrou je to, že před třemi lety přestal kouřit. 
Je důkazem toho, že když člověk žije aktivní 
život, podrží si stejný životní styl i po sedm-
desátce. Lodní turistiku ovšem již Blechovi 
neprovozují. Naposledy si vyjeli na lodi před 
třemi lety. Pandemie obrátila jejich pozornost 
k výletům jiného typu – obvykle chodí na tří-
denní túry po republice. „Dali jsme si za cíl na-
vštívit nejvyšší místa okresů v republice a také 
jsme se zaměřili na rozhledny. Vyhovují nám lo-
kality, kde se vyhneme elektrocyklistům a nepo-
tkáme ani moc jiných turistů. Věřte, že takové 
končiny stále ještě existují a jsou krásné…“ 

Vladimír Sládek

Josef Blecha, autor detektivek, které se odehrávají 
téměř na našem prahu

Eileen. Svého psa pojmenoval Josef Blecha podle 
lvice z románu Jana Šmída

Poslední dvě dekády před pandemií prozkoumával 
Josef Blecha na pronajatých lodích Evropu, ale na-
vštívil i Kanadu a Austrálii

Býval ředitelem Úřadu práce Kolín. V kanceláři s výhledem na křižovatku u kláštera strávil JOSEF BLECHA-
dlouhých 23 let. Po šedesátce začal psát detektivky a už nepřestal. Nyní má v počítači rozepsanou třetí. 
Komisař Pavel Vidrna z kolínské kriminálky v ní opět vyšetřuje vraždu. Pane Blecho, není těch mordů na 
Kolínsku trochu moc?
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KAM ZA KULTUROU

PROSINEC V MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ
24. 11., středa, 17–18.30 h
ČAJ O PÁTÉ
Městská knihovna , pobočka Benešova 
Ochutnávka čajů a povídání o knihách  
s Jitkou Platzerovou. Rezervace účasti na te-
lefonu 776 031 835.

25. 11., čtvrtek, 17 h
KŘEST KNIHY MICHALA NĚMCE
Městská knihovna, Husova ulice
Nová kniha Michala Němce – Anianské 
úžiny a jiné texty, doprovodný program: 
Opravdová přijetí (M. Dobiášová, 
M. Němec, O. Petera).

27. 11., sobota, 8.30–12 h
DEN PRO DĚTSKOU KNIHU
Městská knihovna, Husova ulice
Akce pro děti a jejich doprovod – čekají vás 

různé soutěže a kvízy, tentokráte na téma 
„Sportování v Kolíně“ – kdo přijde tematicky 
oblečen, získá drobnou odměnu.

1. 12., středa, 17 h
VYHLÁŠENÍ VÍTĚZE:  MACHAROVO PERO
Městská knihovna Husova ulice
Slavnostní předání cen vítězům literární soutěže

3. 12., pátek, 10 h
ADVENTNÍ TVORBA
Městská knihovna sídliště Benešova
Výroba korálkových andělíčků s  Martičkou. 
Účastnický poplatek 50 Kč, rezervace účasti 
na telefonu 776 031 835.

7. 12., úterý
VÝLET DO PRAHY
Organizátor:  Městská knihovna

Putování adventní Prahou na Nový Svět 
– sraz účastníků v 8.50 před kolínským ná-
dražím, bližší informace na telefonu 776 321 
852.

17.12., pátek, 14 h
ZDOBENÍ PERNÍČKŮ
Městská knihovna sídliště Benešova
A také výroba vánočních dekorací pro děti. 
Účastnický poplatek 30 Kč, rezervace na te-
lefonu 776 320 853.

21. 12., úterý, 9–11 h
TRADIČNÍ VÁNOČNÍ POSEZENÍ
Městská knihovna, Husova ulice
Tradiční vánoční posezení . Vyprávění o vá-
nočních zvycích a tradicích s PhDr. Mirosla-
vou Jouzovou, malé občerstvení a překvapení.

KOLÍNSKÉ MUZEUM: VÝSTAVY I MIKULÁŠSKÝ PRŮVOD 
Veigertovský dům
19. 10. – 28. 11.  
JAN KOTĚRA A JEHO ŽÁCI

18. 11. 2021 – 29. 5. 2022 
ZAPOMENUTÁ VŮNĚ STŘELNÉHO
PRACHU

Červinkovský dům
24. 11. 2021 – 20. 2.2022 
LUDMILA PADRTOVÁ

27. 11. 2021 – 9. 1. 2022
VÁNOCE V MĚŠŤANSKÉM DOMĚ

Dvořákovo muzeum pravěku
24. 5. 2019 – 31. 12. 2021  
NEJEN NEPŘÁTELÉ
/ Staří Řekové a jejich sousedé

12. 11. 2021 – 31. 3. 2022
JOSEF ČÁSLAVA – NÁVRAT V ČASE

Doprovodný program:

23. 11., úterý, 17 h
Vernisáž výstavy Ludmila Padrtová
Červinkovský dům

30. 11., úterý, 17 h
Přednáška Palné zbraně vproměnách času, 
Mgr. Jan Tetřev (Východočeské muzeum  
v Pardubicích), Veigertovský dům

5. 12., neděle, 16.30 h
MIKULÁŠSKÝ PRŮVOD MĚSTEM
Historický mikulášský průvod městem, 
začátek vBrandlově ulici směrem na náměstí.
Od 17 do 19 h mikulášská nadílka ve Vei-
gertovském domě. Čas nadílky je potřeba 
dopředu rezervovat. Více info na www.muze-
umkolin.cz.

Výstavní projekt Zapomenutá vůně střelného 
prachu, kterou připravilo Regionální muzeum  
v Kolíně ve spolupráci s Puškařstvím Skrbek, ne-
představí zbraň jako nástroj agrese, ale jako velmi 
zajímavý a krásný předmět užitého umění, jako 
dokonalý stroj, který vznikl z práce, vynalézavosti  
a umění starých mistrů.

 Hlavní myšlenkou je prezentovat vývoj 
palných zbraní v souvislosti s genialitou a umem 
dávných řemeslníků, ukázat významné mezníky 
vývoje palných zbraní, ale také slepé vývojové větve, 
zajímavosti, rarity. Současně chce výstava pouká-
zat na puškařské řemeslo, které právem zaujímalo 
výsadní postavení, bylo vždy řemeslem uměleckým 
a dnes je již částečně zapomenuto. Časové rozmezí 
15. – pol. 19. století odpovídá době používání 
černého střelného prachu, jehož téma celou výsta-
vou prostupuje.

Jedinečným tématem je představení rukodělné 
práce puškařů s ukázkami řemeslných postupů  

a výzdobných technologií. Jedná se např. o kované 
hlavně (postup výroby v několika fázích), ukázky 
techniky výzdoby, povrchové úpravy, rozpraco-
vané výrobní postupy zbraní, makety zámků apod. 
Součástí výstavy bude videoprojekce s ukázkami 
práce puškaře a kováře, interaktivní prvky (barevné 
pohyblivé makety zámků, zbraně k obtěžkání, 
pracovní listy ad.) a bohatý doprovodný program 
(přednášky, besedy s řemeslníky, restaurátorem, 
výlety do zbrojnic s odborným výkladem, zážitkové 
střelby ad.).   

Projekt představí rozsáhlou kolekci zbraní, 
která z hlediska technologického vývoje a umělecké 
hodnoty prozatím v našem regionu prezentována 
nebyla. Vystaveny budou jak exempláře v odborné 
veřejnosti ceněné, tak zbraně méně známé. K tomu 
využijeme sbírkové fondy 16 významných státních 
institucí i soukromých sbírek. Prezentováno bude 
více než 300 předmětů. 
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sponzor: 
Květinová síň Orchidea

POHÁDKOVÉ VÁNOCE
S MĚSTSKOU HUDBOU FRANTIŠKA KMOCHA

A DĚTSKÝMI PĚVECKÝMI SBORY 
ZŠ LIPANSKÁ A BONI BAMBINI ZUŠ KOLÍN 

diriguje: Miloslav Bulín

sólisté: Jana Veberová  
 Zdeněk Licek  
 Ester Hůlová

vstupné: 100 Kč (sleva 50 % děti, senioři, ZTP, KPFK)

předprodej: Městské divadlo Kolín

pátek 10. prosince 2021 od 19 hodin
Městské divadlo Kolín

2. 12., čtvrtek, 17 h
TANEČNÍ LEKCE PRO SENIORKY
Městský společenský dům
Vstupné 50 Kč

7. 12., úterý, 9.30 h
SENIORBIO, Kino 99
Filmová projekce pro všechny 55+, 
vstupné 80 Kč

7. 12., úterý, 13.30 h
VÁNOČNÍ SETKÁNÍ S MÍSTOSTAROSTOU
Klub seniorů, Benešova ulice
Vánoční setkání s místostarostou Michalem Naj-
brtem. (drobné dárky pro seniory, občerstvení)

9. 12., čtvrtek, 17 h
TANEČNÍ LEKCE PRO SENIORKY

Městský společenský dům
Vstupné 50 Kč

14. 12., úterý, 13.30 h
SENIORBIO, Kino 99
Filmová projekce pro všechny 55+, 
vstupné 80 Kč

16. 12., čtvrtek, 13.30 h
VÁNOČNÍ SETKÁNÍ S MÍSTOSTAROSTOU
Klub seniorů Štítary
Vánoční setkání s místostarostou Michalem Naj-
brtem. (drobné dárky pro seniory, občerstvení)

21. 12., úterý, 9 h
VÁNOČNÍ POSEZENÍ U STROMEČKU
Komunitní centrum sv. Zdislavy, Mnichovická 
Pořádá Farní charita Kolín

21. 12., úterý, 9.30 h
SENIORBIO, Kino 99
Filmová projekce pro všechny 55+, 
vstupné 80 Kč

28. 12., úterý, 13.30 h
SENIORBIO, Kino 99
Filmová projekce pr ovšechny 55+, 
vstupné 80 Kč

Vzhledem ke zhoršující se epidemiologické 
situaci se neuskuteční adventní posezení pro 
seniory s hudbou a tancem, které se mělo konat 
dne 15. 12. Naším cílem je bezpečnost seniorů  
a udržitelnost kvality akce.

VOLNOČASOVÉ AKCE PRO SENIORY V PROSINCI

Akce pro všechny děti ročníku narození 2013 a mladší, které rády 
bruslí nebo si to chtějí jen vyzkoušet. S těmi nejmenšími mohou 
na led v bruslích i rodiče. Vstup na led pouze v helmě a bruslích. 

Zaregistrujte svou účast na klubových stránkách a zajistěte 
si tak pro své dítě dárkový balíček od Mikuláše! 

Registrace a více informací na 
www.sckolin.cz

Partneři akce:

12. 12., neděle, 15.30 – 17.30 h
ADVENTNÍ OTEVŘENÁ ULICE
Bartolomějské návrší
Tradiční předvánoční Otevřená ulice se bude konat na třetí adventní neděli od 15.30 do 
cca 17.30 hodin. 
Program:
15.30 – 15.45 h: Duo Jazz – Miroslav Káninský a Jiří Červín zahrají na kytaru, vánočně 
laděné písně, Bartolomějské návrší.
15.45 – 15.55 h: Vladimír Rišlink a jeho povídání o tradici betlému. Právě na Bartolo-
mějském návrší bude letos nainstalován nový betlém, sraz u něj. 
15.55 – 16.10 h: Duo Jazz - Miroslav Káninský a Jiří Červín 
16.10 – 16.20 h: U kolínského betlému s Vladimírem Rišlinkem o této tradici.
16.20 – 17.10 h: Pěvecký sbor SUBITO z Prahy, koncert v chrámu sv. Bartoloměje.

Upozornění: Vstup do kostela bude podmíněn aktuálními protiepidemickými opatřeními. Věříme, 
že budeme moci venkovní akci uspořádat, včetně prodeje občerstvení a teplých nápojů, které  
k zimě neodmyslitelně patří.
 Sledujte prosím naši facebookovou stránku Otevřená ulice, kde budou nejčerstvější informace.
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PŘEDPRODEJ 
VSTUPENEK

PO – PÁ 8–16 hodin
731 478 419

msd.kolin@volny.cz

2. 12., čtvrtek, 16 h 
MIKULÁŠSKÁ BESÍDKA – KAPELA  KŮZLE 
Tradiční mikulášská besídka, s níž dorazí 
nejen Mikuláš, čerti a anděl, ale nebude 
chybět ani hudební představení v podání kut-
nohorské Kapely Kůzle: hudebně – tanečně 
- písničkový pořad pro děti odehrávající se 
v duchu tradičních českých Vánoc. Každé 
dítě dostane při vstupu od Mikuláše balíček 
sladkostí. 

4. 12., sobota, 19. 30 h
DYMYTRY
Turné jedenácti koncertů tentokráte cíli na 
blízký kontakt s fanoušky, prostory s klu-
bovou atmosférou. Tak, aby si každý mohl 
odnést trošku jiný zážitek, než se Dymytry 
vrátí do hal s novým albem a velkolepou kon-
certní výpravou. Turné se odehraje u příleži-
tosti remasteru dvou úspěšných desek - Neo-
narcis a Homodlak. Přijďte si užít staré pecky 
i nové hity v prostředí, kam se už Dymytry 
tak často nevydávají. Vstupné: 490 Kč (před-
prodej), 550 ( v den konání). Uspořádání 
sálu: výhradně k stání.

4. 12., sobota, 10 h
SMEJKO A TANCULIENKA
Smejko a Tanculienka k vám po roce a půl 
konečně přichází s novým představením 
Tancuj, tancuj!, ve kterém zazní ty nejno-
vější a nejznámější hity. Dosť si zaskáčeme 
na trampolíně, no hlavně se bude tančit  
s hity Mobil, Bez plastu, Doma, Máme tu leto 
a především Tancuj, tancuj! Představení trvá 
přibližně 60 minut a je vhodné pro všechny 
od 2 let. Každý návštěvník (dospělý i každé 
dítě) musí mít platnou vstupenku. MSD 
vstupenky neprodává, k zakoupení výhradně 
na www.ticketportal.cz. Vstupné: 300 Kč.

6. 12., pondělí, 20 h
MŮŽEM I S MUŽEM
Téměř přesně před třemi lety toto představení 
beznadějně vyprodalo nejen sál, ale i balkon 
společenského domu. Herecký koncert Kate-
řiny Kairy Hrachovcové, Vandy Hybnerové, 
Jitky Sedláčkové a Dáši Zázvurkové, v němž 
se sejdou čtyři ženy na oslavě narozenin, baví 
pořád. Vstupné: 390 Kč. Sezení: číslované 
řady – tentokrát omezený počet vstupenek!
   

8. 12., středa, 20 h
CHRIS JAGGER
Další z velkých světových hudebních jmen  
a kolínská událost roku – britský hudebník  
a herec, mladší bratr legendárního 
frontmana kapely Rolling Stones Micka 
Jaggera, který vydal několik sólových alb  
a podílel se i třeba na albu Erica Claptona No 
Reason z roku 1976 přijíždí jen na několik 
koncertů do České republiky. Hráč na kytaru, 
foukací harmoniku a zpěvák ve své tvorbě 
míchá blues, country a rock. Vstupné: 450 Kč 
(předprodej), 500 Kč ( v den konání).

11. 12., sobota,10 h
MÍŠA RŮŽIČKOVÁ, POHÁDKOVÉ PÍSNIČKY 
Míša Růžičková se svojí písničkovou  
a taneční SHOW přináší zábavu pro nej-
menší diváky. Tentokrát se přeneseme 
přímo do pohádky. Na závěr si dáme pís-
ničku na přání a nový hit S námi pojď si hrát,  
u kterého budeme zpívat, mávat a tancovat. 
Každá osoba i dítě musí mít platnou vstu-
penku bez ohledu na věk. Dítě se ZTP průka-
zem do 15 let má 50% slevu. Během předsta-
vení jsou děti zapojovány do písniček. Délka 
představení je přibližně 60 minut, poté mají 
děti možnost se s Míšou setkat na předem 
označeném místě na autogramiádě, vyfotit 
se nebo si nechat podepsat plakát, CD, DVD 
či tričko. Vstupné: 180 Kč (pro všechny bez 
rozdílu věku). Uspořádání sálu: taneční 
parket + místa k sezení.

12. 12., neděle, 19 h
TRAVESTI SHOW TECHTLE MECHTLE  
A KOČKY – VÁNOČNÍ SHOW
Vánoční atmosféra i známé melodie, nej-
úspěšnější výběr vystoupení a písniček  
z předchozích pořadů této skupiny. Travesti 
revue Techtle Mechtle a Kočky jsou aktu-
álně nejúspěšnější českou travesti skupinou. 
Vstupné: 320 ,- Kč (předprodej), 350 Kč  
(v den konání). Uspořádání: sezení u číslo-
vaných stolů.

13. 12., pondělí
PARTIČKA 
Tradiční setkání s protagonisty oblíbené 
televizní Partičky a jejich improvizač-
ním humorem. Předprodej pouze přes síť 
TicketStream.  

15. 12., středa, 18 h, chrám sv. Bartoloměje  
ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ JAKUBA JANA 
RYBY
Tradiční předvánoční setkání s dílem Jakuba 
Jana Ryby v podání Kolínské filharmonie 
se sólisty, pěveckými sbory a dalším pro-
gramem ve velebném prostředí kolínského 
chrámu. Vstupné: 150 Kč (předprodej), 200 
Kč (v den konání). 

16. 12., 19 h
JIŘÍ ČERNÝ
Vodňanský a Skoumal
Pravidelné setkávání s nestorem tuzemské 
hudební kritiky Jiřím Černým, který tento-
krát kompletně představí dvojici písničkářů, 
komiků, muzikantů a herců Jana Vodňan-
ského a Petra Skoumala. Vstupné: 150 Kč.

18. 12., sobota, 20 h
DEBUSTROL, TÖRR – ANTICHRISTMAS  
TOUR 2020
Pouhé dvě zastávky má tahle mini tour dvou 
kapel, které se spolu na jedno pódium posta-
vily naposledy před sedmi lety. Jeden koncert 
v Olomouci, druhý právě v Kolíně. Temné  
a plné energie, ideální do přeslazené předvá-
noční doby. Vstupné: 280 Kč (předprodej), 
320 Kč (v den konání). Koncert k stání a čás-
tečnému sezení.

KRUH PŘÁTEL HUDBY
7. 12., úterý, 19 h
SLAVIC TRIO
Složení:  Barbora Trnčíková – hoboj, Anna 
Syslová – klarinet, Petr Sedlák – fagot.  

VÝSTAVY V MSD
24.11. – 31.12.
HONZA HOMOLA
Kytarista populární kapely Wohnout se ve 
volných chvílích věnuje také jiným druhům 
umění – maluje velkoplošné obrazy a také 
na svých četných zahraničních cestách poři-
zuje zajímavé fotografie, které pak na svých 
výstavách zasvěceně komentuje. Vernisáž 
24.11. od 18 hodin s hudebním překvapením 

11.12., sobota, 7.30 h
SETKÁNÍ SBĚRATELŮ



INZERCE

Vaše texty 

na moji hlavu

články, texty na web,

obchodní e-maily, školení 

www.lidacharvatova.cz

tel.: 776 704 515

Pohřební služba Jeřábek

Kmochova 15, Kolín II

www.pohrbyjerabek.cz

321 721 504, 602 123 503

oznamuje, zřízení nové pobočky

v Uhlířských Janovicích

Hasičská 521, 326 722 945

(budova úřadu práce)

Pohřební ústav
Pavel KOS

602 221 511, 601 221 511
Kolín III, Žižkova 226 (naproti nemocnici)

www.pohrebnikolin.cz
online objednávky

PLATBA IHNED V HOTOVOSTI
Výkup Zlata a stříbra za nejlepší ceny

zdarma
Naši pobočku najdete na adrese:
Zlatá Banka, Kutnohorská 41/12 , Kolín I  
na pěší zóně od karlova náměstí směrem k divadlu  

otevřeno je  od po-pá : 8:30 - 12:00  12:30 - 17:00 

v sobotu je otevřeno pouze na objednání na tel.č. +420 373 449 073 

ODBORNÉ  POSOUZENÍ  ŠPERKŮ
uRČENÍ  RYZOSTI  POMOCÍ  SPEKTROMETRU
čištění zubního zlata 

naše ceny se řídí dle  londýnské burzy kovů ( LME ) 

ODKOUPÍME ZUBNÍ ZLATO, ZLOMKY, POŠKOZENÉ ČI NENOŠENÉ ŠPERKY,
PŘÍBORY, TABAŤERKY, MINCE, investiční slitky...a vše další s obsahem au, ag, pd, pt

ŠKOLENÍ A PŘEZKOUŠENÍ ELEKTROTECHNIKŮ
dle vyhlášky 50/78 Sb. zákona 250/2021Sb.

pořádá: 

VAGNER JAROSLAV RTE

V rozsahu § 6, 7, 8, 10 do 1000 V, nad 1000 V tř.obj. A, B 
+ hromosvody (texty jsou součástí školení)

------------------------------------------------------------------------
Zahájení pravidelných kurzů je v březnu a listopadu

------------------------------------------------------------------------
Informace na tel. 721 939 885 od 9 do 19 h 

nebo na adrese: Jaroslav Vagner, Rim. Soboty 837, Kolín II.
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ADVENT V KOLÍNĚ 2021 
Karlovo náměstí

ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU / neděle 28. 11., 15.30–17.45 h

KOLÍNSKÝ BIG BAND s Evou Burešovou a Davidem Gránským
Doprovodný program: T. K. Arnika Kolín, Kolínská společnost Poprávu

VÁNOČNÍ TRH / 30. 11.–11. 12., 9–18 h

Doprovodný program: 

středa 1. 12. 16.30 h Komorní sbor 
 17.00 h  Žesťový kvintet učitelů ZUŠ Kolín

pátek 3. 12.  16.30 h  Taneční klub Kocour Modroočko – „Pozdrav paní Zimě“
 17.15 h  Věnovanka

středa 8. 12. 13.30 h  Pěvecký sbor 4. ZŠ 
 16.00 h  Děti z houslové třídy J. Dojčiaka
 17.00 h  Trampoty 

pátek 10. 12.   15.30 h  DUO JAZZ – Jiří Červín, Miroslav Káninský 
 17.00 h  Plzeňský MLS – malý lidový soubor – „Už přišel k nám vánoční čas“ 

ADVENTNÍ NEDĚLE
5. 12. 16.30 h  Historický mikulášský průvod městem (začátek v Brandlově ulici)

 17.00–19.00 h Mikulášská nadílka ve Veigertovském domě (Karlovo nám. 8, Kolín) 

  (Čas nadílky rezervujte na www.muzeumkolin.cz)

 17.00 h  Druhé adventní zastavení u vánočního stromu 
  ČERTOVSKÝ REJ

  Maxíci / CrossDance Kolín / ZUŠ-BAND orchestr

12. 12. 15.00 h  Vánoční pohádkové kino

 17.00 h  Třetí adventní zastavení u vánočního stromu
  Pěvecké vystoupení dětí z „Pětky“ 
  Jakub Smolík / Orchestr Jaroslava Ježka 

19. 12. 15.00 h  Vánoční pohádkové kino

 17.00 h  Čtvrté adventní zastavení u vánočního stromu
  Mahlzeit / Petr Kolář

VÁNOČNÍ KONCERT MĚSTA KOLÍNA
neděle 26. 12., chrám sv. Bartoloměje, 16.00 h 

České Vánoce s Cantores Cantant 

www.mukolin.cz


